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• în perioada interbelică, 
biserica adventistă din ţara noastră 
a influenţat în mod semnificativ 
viaţa socială prin pastori şi predica
tori laici, care i-au învăţat pe cei 
din jur să citească, să gândească,
să ia decizii pentru ei înşişi şi să-şi 
ridice nivelul de trai.

• Dr. Lorant Szentagotay, din 
Cluj-Napoca, călătoreşte extraordi
nar de mult, învăţând mii de oa
meni cum să-şi protejeze sănătatea.

• Voluntari din Serviciul Uma
nitar pentru Penitenciare îi învaţă 
pe deţinuţi cum să valorifice anii 
de temniţă şi cum să ducă o viaţă 
demnă când vor fi din nou liberi, 
iar cei din asociaţia ICC (Iubire şi 
Cămin pentru Copii) instruiesc fa
miliile aflate în situaţii grele cum 
să le poarte de grijă copiilor lor.

• Un număr important de ad
ventişti români care sunt stabiliţi 
în străinătate vor dedica, în această 
toamnă, câteva săptămâni sau luni 
lucrării pentru cei din ţară, în cadrul 
Campaniei Naţionale de Evanghe
lizare. Ei sunt gata să valorifice 
ceea ce au acumulat în timpul cât au 
fost departe de noi, învăţându-ne 
lecţiile spirituale şi practice pe cale 
le-au câştigat.

• Liceeni şi studenţi îi învaţă 
pe colegii lor să spună nu, în ciuda 
atracţiei exercitate de tutun, alcool 
şi libertinaj moral.

• Norman Hopkins, un laic din 
Marea Britanie, predă Arheologia 
biblică într-un şir de oraşe din ţara 
noastră. Pasul următor - instruirea 
unui grup de tineri care să lucreze 
folosind aceeaşi metodă.

• O soră de curând botezată, 
încântată de descoperirea 
bucătăriei vegetariene, îşi invită 
prietenele la o mică gustare şi 
începe imediat să le predea ceea ce 
ştie - şi ceea ce învaţă din mers - 
privind pregătirea hranei sănă
toase.

Ce s-a câştigat prin eforturile 
sincere şi curajoase ale celor care 
i-au învăţat pe semenii lor ceea ce 
le descoperise Dumnezeu?

Mult, foarte mult: (1) Cunoştin
ţele „instructorilor" s-au consoli
dat şi cristalizat. Cunoaştem cu ade
vărat numai ce putem transmite în 
mod coerent şi Convingător. (2) A 
fost stimulată aplicarea în propria 
viaţă a valorilor prezentate altora. 
(3) Numeroase vieţi au fost salvate 
şi transformate. (4) A fost creată o 
atmosferă de iubire şi deschidere.
A învăţa pe cineva este o investiţie 
în oameni. Iar unde este comoara 
noastră, este şi inima noastră. (5) Bi
serica a contribuit pozitiv la ridica
rea socială şi spirituală a societăţii. 
(6) Au fost descoperite şi formate 
persoane capabile, care au dus mai 
departe torţa învăţării.

Adesea, noi suntem sceptici cu 
privire la rezultatele învăţării. Dăm 
prea multă importanţă eredităţii 
sau obiceiurilor şi nu credem că 
învăţarea îi schimbă pe oameni. 
Dar cheia succesului este schim
barea viziunii noastre.

Credem în reuşita învăţării?
Stephen Covey relatează o si

tuaţie petrecută în Anglia. Un cal
culator, care dintr-o eroare fusese 
programat greşit, a caracterizat o 
clasă de copii „foarte buni“ ca fi
ind „foarte slabi“ şi o clasă de copii 
presupus a fi „foarte slabi" ca fiind 
„foarte buni“ . Informaţiile oferite 
de acel calculator au fost primul 
criteriu după care profesorii şi-au 
format părerea cu privire la elevii 
lor, la începutul acelui an şcolar.

Când, în sfârşit, conducerea 
şcolii a descoperit greşeala, cinci 
luni şi jumătate mai târziu, s-a 
hotărât să-i testeze din nou pe 
elevi, iară să spună nimănui ce se 
întâmplase. Iar rezultatele au fost 
uimitoare. Copiii „foarte buni“

E D I T O R I A L

obţinuseră un punctaj mult mai 
mic la testul de inteligenţă (IQ). Ei 
fuseseră consideraţi şi trataţi ca şi 
cum ar fi fost reduşi mintal, dificili 
şi greu de instruit. Părerea pro
fesorilor devenise o profeţie care 
se împlineşte singură.

Insă punctajul grupului de copii 
despre care se presupunea că sunt 
„foarte slabi" crescuse. Profesorii 
îi trataseră ca şi cum ar fi fost foarte 
buni, iar energia, speranţa, optimis
mul şi entuziasmul lor reflectaseră 
aşteptările individuale şi valoarea 
acordată fiecăruia dintre acei copii.

Ce mesaj le transmitem noi al
tora despre ei înşişi? Şi cât de mult 
influenţează mesajul acesta viaţa 
lor? Când îi vom privi pe ceilalţi 
mai mult prin prisma potenţialului 
lor nevăzut, ne vom trata soţul/soţia, 
copiii, colaboratorii sau pe angajaţii 
noştri nu în virtutea amintirilor pe 
care le avem despre ei, ci imaginân- 
du-ne ce vor deveni. Noi refuzăm 
să îi caracterizăm - noi îi „vedem" 
într-un mod nou, viu, de fiecare 
dată când suntem împreună cu ei. 
îi putem ajuta să ajungă inde
pendenţi, realizaţi, în stare să intre 
în relaţii folositoare, pline de satis
facţie şi eficiente cu alţi oameni.

Goethe spunea astfel: „Tratează-1 
pe un om aşa cum este, şi ei va 
rămâne aşa cum este. Tratează-1 pe 
un om aşa cum poate şi trebuie să 
fie, şi el va ajunge aşa cum poate 
şi trebuie să fie."

M odelul nostru
„Lucrarea Domnului Hristos a 

fost formată în mare măsură din dis
cuţii personale. El a avut o conside
raţie credincioasă faţă de o sală for
mată dintr-o singură persoană. De 
la acea singură persoană înţelepciu
nea primită era transmisă la mii şi 
mii" (Mărturii, voi. 6, pag. 119).

Suntem şi noi încurajaţi să ne 
însuşim gândirea Lui, „să dezvol
tăm o apreciere tot mai înaltă a va
lorii fiinţei omeneşti. Atunci vom 
învăţa, cu scopul ca să putem 
învăţa" (Idem .)_________________
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„Predică Cuvântul"
fmţeşte-i prin ade
vărul Tău: Cuvântul 
Tău este adevărul" 
(Ioan 17,17), Se ruga 

Domnul Hristos pentru ucenicii 
Săi. In fiecare epocă, Dumnezeu a 
încredinţat poporului Său un 
adevăr deosebit, care este în di
rectă opoziţie cu dorinţele şi scopu
rile inimii omeneşti şi al cărui 
efect este să despartă biserica Lui 
de lume; şi a fost datoria slujito
rilor Săi să vestească acest adevăr, 
indiferent dacă oamenii doreau 
să-l asculte sau nu. ^

Când a venit ca învăţător şi 
îndrumător al omenirii, Hristos le-a 
adus oamenilor adevăruri pline de 
lumina Cerului, care arătau prin 
contrast întunericul rătăcirii şi de- 
mascau superstiţia, îndreptăţirea 
de sine şi bigotismul acelei epoci. 
Din inima Lui se revărsa dragostea 
pentru cei săraci, ignoranţi, 
necăjiţi şi căzuţi. El i-a vindecat pe 
bolnavi, i-a mângâiat pe cei des
curajaţi, a scos demoni, i-a înviat 
pe morţi şi le-a predicat tuturor cu
vintele vieţii veşnice. însă mulţi 
Care L-au ascultat pe divinul 
învăţător n-au primit cuvintele • 
Sale cu multă bunăvoinţă.

Preoţii şi bătrânii, cei re
cunoscuţi ca interpreţi ai adevăru- 
16i divin, nu transmiteau nici o 
rază de lumină. în îndreptăţirea lor 
de sine, ei se ţineau la distanţă de 
poporul ignorant, care avea nevoie 
de învăţătură şi de îndrumare.
Când Isus a preluat lucrul pe care 
ei îl lăsaseră nefacut, au simţit o 
continuă mustrare în viaţa Lui şi 
s-.au temut că El va abate inimile 
oamenilor de la ei şi le va distruge 
influenţa. Erau plini de mândrie şi 
de dorinţa de a fi văzuţi şi lăudaţi 
de oameni; dispreţuiau sacrificiul 
de sine şi umilinţa Domnului Isus. 
Ei urau puritatea Lui şi se temeau 
de puterea învăţăturilor Sale. Ei

Ellen White

înşişi au refuzat să-L primească şi 
şi-au dat toate silinţele ca să-i 
împiedice pe alţii să creadă în El.
Nu este de mirare că El le-a adus 
această acuzaţie teribilă: „Voi aţi 
pus mâna pe Cheia cunoştinţei: nici 
voi n-aţi intrat, iar pe cei ce voiau 
să intre, i-aţi împiedicat să intre" 
(Luca 11,52).

Faptul că puţini sunt dispuşi să 
accepte adevărul nu este un argu
ment împotriva acestuia. Puţini 
oameni L-au primit pe Răscumpără
torul lumii. Deşi mulţimea se 
îmbulzea în jurul Său, doritoare să 
primească binecuvântări vremel
nice, El a rostit cu tristeţe: ,,Şi nu 
vreţi să veniţi la Mine, ca să aveţi 
viaţa!" (Ioan 5,4€). Oamenii nu 
sunt astăzi mai interesaţi de 
evlavia practică; ei sunt absorbiţi 
la fel de mult de căutarea bunurilor 
pământeşti, a'şa încât să neglijeze 
bogăţiile veşnice. Iar reformatorii 
de astăzi vor întâmpina aceleaşi si
tuaţii descurajatoare pe care le-a 
întâmpinat şi Domnul lor.

Despre oamenii din vremea Sa, 
Hristos a spus astfel: „Căci inima 
acestui popor s-a împietrit; au 
ajuns tari de urechi, şi-au închis 
ochii, ca nu cumva să vadă cu 
ochii, să audă cu urechile, să 
înţeleagă cu inima, să se întoarcă 
la Dumnezeu şi să-i vindec" (Mat.
13,15). Iudeii şi-au închis dinadins 
ochii şi urechile şi şi-au zăvorât 
inima cu prejudecăţi, ca nu cumva 
să vadă o cale mai bună şi să fie 
treziţi din visul siguranţei lor. 
Oamenii din această generaţie 
merg într-o direcţie asemănătoare. 
Noi adevăruri se desfăşoară perma
nent; o nouă şi mai clară lumină 
străluceşte pe cărarea poporului lui 
Dumnezeu. Dar marea masă a 
omenirii este satisfăcută de starea 
sa actuală şi nu vrea să primească

adevărul în schimbul rătăcirii. însă 
noi trebuie să fim sfinţiţi prin as
cultarea de adevăr. Din lipsa 
acestei sfinţiri biblice, sufletul mul
tor pretinşi creştini a ajuns un sanc
tuar profanat, un ascunziş al 
formalismului gol, al egoismului şi 
ipocriziei, al mândriei şi patimii.

Astăzi este mai greu de ajuns 
la inima oamenilor decât acum 
două mii de ani. Pot fi prezentate 
cele mai convingătoare argumente 
şi, cu toate acestea, păcătoşii par a 
fi la fel de departe de pocăinţă, 
cum au fost întotdeauna. Lucrarea 
slujitorului credincios nu este o 
joacă de copil. Este necesar un 
efort serios, neobosit, pentru ca 
prada lui Satana să-i fie smulsă din 
mâini. însă Dumnezeu îi va susţine 
pe servii Săi în lucrarea pe care El 
însuşi le-a încredinţat-o. Ucenicilor 
Lui, care trudeau pe Marea Galileii, 
Domnul Hristos le-a spus: „Veniţi 
după Mine, şi vă voi face pescari 
de oameni" (Marcu 1,17). Când se 
aruncă plasa Evangheliei, trebuie 
să fie oameni care veghează năvodul, 
cu lacrimi şi rugăciuni serioase.
Fie ca lucrătorii să se hotărască să 
nu dea drumul năvodului până 
când va fi tras la ţărm, împreună 
cu roadele muncii lor. Uneori, 
desigur, putem spune împreună cu 
Petru: „Toată noaptea ne-am tru
dit, şi n-am prins nimic" (Luca 
5,5); dar porunca învăţătorului 
încă răsună, ca în vechime: 
„Aruncaţi mreaja în partea dreaptă 
a corăbiei" (Ioan 21,6) - continuaţi 
să lucraţi cu credinţă, iar Dum
nezeu vă va da succes.

Oricare ar fi încercările şi 
greutăţile pe care trebuie să le 
întâmpine ambasadorul lui Hristos, 
el I le poate prezenta pe toate lui 
Dumnezeu, în rugăciune. Putem 
plânge „între tindă şi altar", 
rugându-ne: „Doamne, îndură-Te 
de poporul Tău! Nu da de ocară
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moştenirea Ta“ (loel 2,17). Iar 
prin studiul Scripturilor şi prin 
rugăciune serioasă, stăruitoare, el 
poate ajunge ,,un lucrător care 
n-are de ce să-i fie ruşine, şi care 
împarte drept Cuvântul adevăru- 
lui“ (2 Tim. 2,15). Continuaţi, 
deci, să lucraţi cât este ziuă, voi, 
care aţi fost chemaţi să predicaţi 
vestea cea bună a mântuirii prin 
Domnul Hristos; pentru că vine 
noaptea, când nimeni nu mai poate 
lucra (Ioan 9,4). Dumnezeu ne-a 
chemat să lucrăm în via Sa şi, dacă 
neglijăm această datorie, se vor 
pierde suflete prin necredincioşia 
noastră.

Deşi uneori servii lui Hristos se 
pot simţi aproape descurajaţi, când 
văd cât de multe obstacole sunt în 
calea vieţii de creştin şi cât de 
încet pare să progreseze lucrarea 
lui Dumnezeu, datoria lor rămâne 
aceeaşi. Ei trebuie să semene 
sămânţa adevărului pretutindeni 
de-a lungul apelor (Is. 32,20). Un 
efort continuu de a încuraja evlavia 
personală trebuie să se vadă în toate 
cuvântările lor publice. Ei nu trebuie 
să ţină predică după predică doar 
despre subiecte doctrinale. Evlavia 
practică trebuie să-şi găsească un 
loc în toate cuvântările, iar acestea 
să fie scurte şi la subiect.

Pastorul nu trebuie doar să 
prezinte adevărul de la amvon, ci, 
fund păstorul turmei, trebuie să se 
îngrijească de oi şi de miei, 
căutându-le pe cele pierdute şi 
rătăcite şi aducându-le înapoi în 
staul. El trebuie să viziteze fiecare 
familie, nu doar ca musafir pentru 
a se bucura de ospitalitatea lor, ci 
pentru a se interesa de starea spiri
tuală a fiecărui membru al casei. 
Propriul lui suflet trebuie să fie 
îmbibat cu dragostea lui Dum
nezeu; apoi, pnntr-o curtoazie 
binevoitoare, el poate ajunge la ini
ma tuturor şi să lucreze cu succes 
pentru părinţi şi pentru copii, im
plorând, îndemnând, încurajând, 
după cum cere situaţia. Fie ca el să 
caute să ţină biserica vie şi lucrând 
împreună cu el pentru convertirea 
păcătoşilor. Aceasta înseamnă să 
fie un general cu adevărat bun; şi 
se vor vedea rezultate mult mai 
bune decât dacă pastorul ar face 
singur tot lucrul.

Isus porunceşte poporului Său; 
„Mergeţi înainte". Pastorul poate 
lucra pentru oameni, însă el nu-şi 
poate asuma răspunderea pe care 
Dumnezeu a aşezat-o asupra lor. 
Putem avea realizări mai înalte, o 
dragoste mai desăvârşită, o expe
rienţă mai adâncă, dacă ne con
sacram lui Dumnezeu şi, cu 
umilinţă, îl credem pe cuvânt. Mo
tivul pentru care nu avem mai 
multă încredere şi bucurie este fap
tul că nu suntem sfinţiţi prin ascul-

Nu trebuie să 
aşteptăm ocazii 
mai bune, convin
geri mai puternice 
sau o fire mai 
sfântă. Trebuie să 
ne încredem în 
puterea lui Isus de 
a ne mântui.

tarea de adevăr. în noi se află o 
inimă rea şi necredincioasă (Evr. 
3,12). Tatăl nostru din cer este mai 
dispus să ofere Duhul Sfânt celor 
care îl cer decât sunt părinţii 
pământeşti să dea daruri bune copi
ilor lor. De aceea, să ne debarasăm 
de lenevia spirituală care îl dezono
rează pe El şi ne pune în pericol su
fletele. Dacă ne vom apropia de 
Dumnezeu, El Se va apropia de 
noi. Nu trebuie să aşteptăm ocazii 
mai bune, convingeri mai 
puternice sau o fire mai sfântă. Nu 
putem face nimic pentru noi 
înşine. Trebuie să ne încredem în 
puterea lui Isus de a ne mântui. El 
ne întinde cununa vieţii, şi noi să 
n-o primim? Să venim la El aşa 
cum suntem şi îl vom descoperi ca 
pe un ajutor care nu lipseşte nici
odată în nevoi (Ps. 46,1).

Sentimentul preţios al iertării 
de păcate, lumina şi iubirea pe care 
numai Hristos le poate da umplu 
sufletul cu pace şi bucurie. Asigu

rarea că suntem sub protecţia 
Celui Atotputernic ne oferă curaj 
şi încredere, ne inspiră o nădejde 
care este ,,ca o ancoră a sufletului;
o nădejde tare şi neclintită, care 
pătrunde dincolo de perdeaua 
dinlăuntrul Templului11 (Evr.
6,19). Această asigurare este un iz
vor de putere, pe care cei lumeşti 
şi cei care practică un creştinism 
superficial, fără entuziasm, nu-1 
cunosc. Atâta timp cât avem 
prezenţa Mântuitorului nostru, di
ficultăţile nu ne pot îngrozi, nici 
primejdiile nu ne pot înspăimânta; 
şi suntem gata să împlinim voios 
orice datorie pe care o cere Dum
nezeu din partea noastră.

Dacă am fi doar atât de dispuşi 
să vorbim despre binecuvântările 
pe care le primim din partea lui 
Dumnezeu, cât suntem ca să vor
bim despre îndoielile şi des
curajările noastre, ne-am bucura 
mult mai mult de prezenţa Sa. 
Bunul nostru Tată din cer spune 
astfel: „Cine aduce mulţumiri, ca 
jertfa, acela Mă proslăveşte11 (Ps.
50,23). Să-L lăudăm mai mult şi să 
ne plângem mai puţin; să vorbim 
mai mult despre puterea minunată 
şi despre iubirea Răscumpărătoru
lui nostru şi vom fi aduşi tot mai 
aproape de El, într-o legătură din 
ce în ce mai strânsă cu Acela care 
este centrul speranţei noastre.

Să nu ne consacrăm fără rezervă 
lui Dumnezeu? Domnul Hristos, 
împăratul slavei, S-a dat pe Sine 
ca preţ de răscumpărare pentru 
noi. Putem noi reţine ceva de a 1-1 
da Lui? Să considerăm eul nostru 
sărman, nedemn, ca fiind prea 
preţios, timpul sau bunurile noas
tre prea valoroase, pentru a I le 
oferi lui Isus? Nu, nu; cel mai 
adânc omagiu al inimilor noastre, 
cel mai iscusit serviciu al mâinilor 
noastre, talanţii capacităţilor şi 
mijloacelor noastre, - toate acestea 
sunt un dar prea sărac pe care să 
1-1 aducem Aceluia care a fost 
junghiat şi ne-a răscumpărat pen
tru Dumnezeu, cu sângele Său, 
„din orice seminţie, de orice 
limbă, din orice norod şi de orice 
neam11 (Apoc. 5,9).

T he Signs o f  the  Tim es, 28 ian. 1886
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LA PERSOANA ÎNTÂI

Interogatoriu la 9000 m altitudine
Mărturia unui 

avocat de succes 
care se considera 
adventist, dar nu 
avea gust să 
citească Biblia, 
mergea la Casa 
Domnului fără să 
întâlnească pe 
Gazdă, participa 
la luptele bisericii 
fără să audă ordine
le Comandantului.

/V

Intre timp, su
fletul i se încărca 
de revoltă, iar fa
milia se dezintegra. 
Confruntat cu 
eşecul vieţii sale, 
autorul ajunge să
/V

II cunoască pe Isus, 
şi aceasta îl 
schimbă complet. 
Acum, el conduce 
alte vieţi zdrobite la 
Vindecător.

d e  K e n t H ansen

Eu sunt avocat. Avocaţilor le 
plac întrebările. La facultatea de 
drept, profesorii mei spuneau că 
întrebările sunt mai importante 
decât răspunsurile.

Iată, deci, o întrebare: Ce credeţi 
dv. despre Isus Hristos? Nu ce 
cred părinţii, profesorii, prietenii 
sau biserica dv., ci dumneavoastră 
ce credeţi despre Isus Hristos. 
întrucât citiţi această revistă, proba
bil aveţi un fundal adventist. Vă 
întreb ce credeţi despre Domnul 
Hristos fiindcă, în pofida tuturor 
însemnelor religioase din viaţa dv., 
răspunsul nu poate fi dedus.

Isus le spunea astfel oamenilor 
religioşi din timpul Său (în 
memorabila parafrazare, de către 
Eugene Peterson, a capitolului 
şapte din Matei): „Cunoaşterea pa
rolei corecte - a spune ’Doamne, 
Doamne’, de pildă - nu vă va duce 
nicăieri împreună cu Mine. Ceea 
ce se cere este o'ascultare serioasă - 
împlinirea voinţei Tatălui Meu.
Văd de pe acum - la Judecata fi
nală, mii de oameni care vor păşi 
ţanţoş spre Mine şi vor zice: 
’Doamne, noi am predicat Solia, 
am zdrobit demonii, toţi oamenii 
vorbeau despre proiectele noastre 
pe care Dumnezeu le-a susţinut’.
Şi ştiţi ce voi spune Eu? ’ Aţi greşit 
trenul. Doar v-aţi folosit de Mine 
ca să vă daţi importanţă vouă 
înşivă. Nu Mă impresionaţi câtuşi 
de puţin. Sunteţi excluşi de aici’“ 
(versetele 21-23, după Message).

Acum câţiva ani. am reprezentat 
apărarea într-un proces în care a 
fost necesar să aflu ce ştia o tânără 
de douăzeci şi unu de ani despre 
învăţăturile credinţei adventiste.
Ea fusese educată în şcoli şi licee 
adventiste. Iată, din transcrierea de
claraţiei sale, răspunsul ei la între
barea: „Care sunt învăţăturile 
fundamentale de credinţă ale bise
ricii adventiste de ziua a şaptea?"

„Ei cred că femeile nu trebuie 
să poarte pantaloni sau să-şi taie 
părul; nu trebuie să folosească ma
chiaj ori să poarte bijuterii; trebuie 
să nu se consume deloc alcool, 
droguri şi să nu se fumeze. Să-ţi 
faci tot lucrul casei înainte de 
apusul soarelui, vinerea.

V-am spus că trebuie să nu 
mănânci came?... Să nu ai legături 
amoroase până nu te căsătoreşti cu 
cineva; şi să nu faci avort, fiindcă 
este ca şi când ai lua viaţa cuiva; 
să nu invidiezi şi să nu pofteşti 
bunurile altora. De pildă: maşina, 
casa, hainele, soţia, copiii lor. Şi 
trebuie să fii un exemplu pentru 
alţii.... Cam asta este. Cred că am 
cuprins destul de mult din subiec
tul acesta. Scuzaţi-mă. Nu e voie 
să mergi la discoteci şi să porţi cos
tum de baie.“

Poate că veţi râde, însă cum aţi 
răspunde dumneavoastră la această 
întrebare?

De ce staţi pe rânduri ordonate, 
sub ferestre cu sticlă colorată, 
îmbrăcaţi cu hainele cele mai bune 
în fiecare Sabat? Cât de mult din 
viaţa dv. religioasă este determinat 
de regulile din şcoala pe care aţi ur
mat-o, de comportamentul devenit 
obişnuit vineri seara şi sâmbătă di
mineaţa şi de părerile persoanelor 
de pe rândul alăturat? Ce s-ar 
întâmpla dacă aceste proptele ar fi 
smulse?

Vedeţi, cu toate că doriţi, 
poate, să fiţi în altă parte, vă 
simţiţi mult mai în siguranţă în in
stituţiile şi tradiţiile bisericii, 
închipuiţi-vă: vi se spune când să 
mergeţi la ore şi la biserică, apoi 
când să mâncaţi, când să vă jucaţi, 
chiar şi când să vă rugaţi. Nu tre
buie să gândiţi mult - doar să fiţi 
prezenţi, să respectaţi regulile, să 
coloraţi desenul şi veţi reuşi.

însă ce se întâmplă atunci când 
nu este nimeni care să impună
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regulile şi trebuie să le înţelegeţi 
singuri? Credeţi-mă, există o 
imensă prăpastie între a-ţi trăi 
viaţa în siguranţa unei culturi re
ligioase şi a te confrunta cu viaţa 
în lumea reală.

După ce am absolvit liceul 
Monterey Bay, în 1971, am intrat 
la Universitatea Loma Linda. Am 
tras tare - note, burse, premii.
Eram ajutor al responsabilului de 
cămin la dormitoare, editam ziarul 
studenţilor şi eram preşedintele 
corpului studenţesc.

Când am intrat la facultatea de 
drept, am învăţat bine şi mi s-a 
cerut să fac parte din comitetul re
vistei Law Review, o publicaţie aca
demică de elită.

După aceea, am revenit la Uni
versitatea Loma Linda când aveam 
douăzeci şi şase de ani, ca decan 
asociat al studenţilor şi consilier ju 
ridic. După trei ani, am intrat într-o 
firmă cu profil juridic şi peste un 
an şi jumătate am devenit partener, 
iar la vârsta de treizeci şi cinci de 
ani făceam parte din consiliul de 
conducere. Clienţii mei erau so
cietăţi pe acţiuni, companii, spitale 
şi universităţi.

M-am căsătorit cu o soţie iubi
toare şi avem un băieţel. Am 
cumpărat şi renovat o casă veche. 
Trăiam visul american.

Insă din punct de vedere spiri
tual eram gol. Făceam parte din 
şapte comitete civice, strângeam 
milioane de dolari (în scopuri cari
tabile), dar serviciul voluntar n-a 
folosit la nimic. Cred c.ă la biserică 
n-am fost decât de vreo două ori în 
şapte ani. Pentru mine, biserica de
venise doar o afacere. Ajungeam 
acasă noaptea şi izbeam dezamăgit 
în volan - crezând că trebuie să 
existe ceva mai mult.

In toiul acestor preocupări, cli
entul meu preferat - Universitatea 
Loma Linda - a intrat într-o oribilă 
luptă internă. Au urmat patru ani 
în care s-a discutat zadarnic dacă 
cele două campusuri de la Univer
sitatea Loma Linda trebuie să se 
unifice ori să devină două univer
sităţi separate.

Luptele colective nu sunt 
neobişnuite pentru un avocat, dar 
aceasta era deosebită. Aceasta era 
alma mater a mea; aceştia erau

prietenii şi profesorii mei; aceasta 
era biserica mea. Şi totul se 
dezmembra. Ambele părţi pretin
deau drepturi legale, iar avocatul 
era prins la mijloc. Şi totuşi, eu 
continuam să cred că pot rezolva 
lucnmle.

în octombrie 1989, am mers la 
o întâlnire a comitetului univer
sităţii, la sediul Conferinţei Gene
rale. Eram istovit şi sceptic în ce 
priveşte posibilitatea bisericii de a 
rezolva probleme.

înainte să plec la aeroport, 
îmi luasem o carte care fusese 
prin casă, Ordering Your Private 
World (Fă ordine în viaţa ta per
sonală), de Gordon MacDonald. 
Credeam că este o carte despre ad
ministrarea timpului, însă în avion, 
citind-o, am descoperit că ea arată

Alergam fără nici 
o ţintă - până când 
am auzit glasul.

cum să intri într-o relaţie cu Isus 
Hristos. Vorbea despre deosebirea 
dintre a fi ,,chemat“ şi a fi 
„mânat".

în seara aceea am luat o cameră 
la hotel, am urmărit rubrica de 
sport la televizor, am citit puţin şi 
apoi m-am culcat. Dimineaţa am 
citit ceva mai mult şi m-am gândit 
să mă rog. Dar, stând acolo în ca
mera de hotel, mi-a venit în minte 
gândul acesta: Despre ce te rogi 
dacă nu ceri nimic? Nu mă puteam 
gândi la nimic ce să spun.

Lucrul acesta este ridicol! - mă 
gândeam. Şi, în cele din urmă, am 
rostit un apel incoerent, cam în sen
sul acesta: „Doamne, vreau să vor
besc cu Tine, dar nu ştiu cum“ .

în ziua aceea am mers la 
întâlnirea de comitet, care nu a aju
tat cu nimic la ieşirea din acel im
pas diplomatic. A doua zi 
dimineaţa am citit şi am încercat 
să mă rog, cu acelaşi rezultat. Si
tuaţia aceasta mă neliniştea.

La întoarcerea în California, în 
avion, am citit tot timpul din cartea 
lui MacDonald. în ea am dat peste 
rugăciunea lui Samuel Logan

Brengle, un vechi evanghelist din 
Armata salvării: „Păzeşte-mă, 
Doamne, să nu ajung obtuz şi stu
pid din punct de vedere mintal şi 
spiritual. Ajută-mă să-mi păstrez 
caracterul de atlet, fizic, mintal şi 
spiritual, caracterul celui care se 
leapădă zilnic de sine, îşi ia crucea 
şi Te urmează. Dă-mi succes în lu
crul meu, însă fereşte-mă de mândrie. 
Salvează-mă de automulţumirea 
care, atât de des, însoţeşte succesul 
şi prosperitatea14 (Gordon Mac
Donald, Ordering Your Private 
World, pag. 151).

Nu voi uita niciodată ce s-a 
întâmplat când am citit această 
rugăciune. Era unu după-amiază. 
îmi aduc aminte şi acum, după mai 
mult de şase ani, că am auzit o 
voce distinctă, clară, care mi-a 
spus: „Eşti vinovat de păcat".

„Care este păcatul meu?“
Glasul mi-a spus: „Mândria - 

mândria şi serviciul Mă scot afară 
din viaţa ta şi îţi distrug relaţiile fa- 
miliale“ . Apoi vocea a spus: „Nu 
crezi că Eu pot să Mă îngrijesc de 
universitate şi de tot ceea ce te mai 
nelinişteşte? încrede-te în Mine“ .

Aceasta era! Aveam treizeci şi 
şase de ani, eram un avocat plin de 
succes, într-o călătorie de serviciu, 
şi auzeam un glas - şi vorbeam cu 
el! Mă simţeam, fizic, incomod şi 
nu-mi găseam locul pe scaun. Min
tea îmi lucra cu viteză. Era real!

Când am aterizat în California, 
mă gândeam: Va trebui să-i spun 
soţiei. Am mers acasă şi Patty mi-a 
ieşit înainte. I-am spus: „Trebuie 
să stau de vorbă cu tine“ .

Ea a întrebat: „S-a întâmplat 
ceva rău?“

Am spus: „Da şi nu“ .
Am intrat amândoi şi i-am 

povestit despre călătoria din care 
veneam. Apoi am spus, calm: „Eu 
am irosit fiecare talant pe care mi l-a 
dat Dumnezeu pentru conducere şi 
organizare. Aparţin tuturor acestor 
grupuri şi niciodată nu L-am între
bat pe Dumnezeu dacă trebuie să fac 
lucrul acesta. Desfăşor toată această 
activitate şi nu sunt satisfăcut.

Vjn acasă târziu de la serviciu, 
mănânc şi mă joc puţin cu An- 
drew. Tu îl duci în camera lui. Mă 
uit la televizor un timp şi apoi lu
crez până după miezul nopţii,
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seară după seară. Nu pentru că tre
buie, cu adevărat - nimeni 
altcineva din firma mea nu face ast
fel. Sunt plecat de acasă doar ca să 
dovedesc că eu pot face toate 
aceste treburi şi totuşi să lucrez 
mai mult decât toţi ceilalţi. Mă 
culc după ce voi aţi adormit deja. 
Mă scol şi plec la întâlniri înainte 
să vă treziţi voi. Zi după zi se 
întâmplă aşa.

Când încerci să-mi vorbeşti, 
sunt egoist, pur şi simplu, şi zic:
’De ce mă sâcâi cu toate nimicurile 
astea?’ Tu te superi atunci şi te 
nelinişteşti. îmi pare rău", am 
spus, ,,nu fiindcă aşa se spune, ci 
pentru că regret, într-adevăr - re
gret din tot sufletul. Va trebui să se 
schimbe lucrurile, însă ar ajuta 
dacă m-ai sprijini în aceasta".

Ea m-a privit şi a spus: „Lu
crurile sunt scăpate de sub control 
de mult timp. Dintr-o familie ex
traordinară am ajuns o familie 
obişnuită şi mă întrebam unde se 
va sfârşi. Aceasta doresc şi eu". 
Apoi ne-am rugat împreună.

Lucruri emoţionante au început 
să aibă loc după aceea. De pildă, 
niciodată până atunci nu citisem 
mult din Biblie. De fapt, în liceu 
picasem la examenul de Noul Tes
tament. La facultate am reuşit să 
scap de cursurile de religie, cu ex
cepţia câtorva ore de istoria religi
ilor, în ultimul an.

Insă, după ce am trecut pnn 
această renaştere, tânjeam după 
Cuvântul lui Dumnezeu. Şi astăzi 
am această mare dorinţă. Citesc 
cel puţin un capitol pe zi. Se poate 
citi mult din Biblie, dacă citim un 
capitol pe zi.

• De asemenea, am început să le 
vorbesc oamenilor despre Dum
nezeu. Am călătorit înapoi de la 
Washington, într-o joi. Sâmbătă 
seara următoare, lucram la un 
stand pentru expoziţia de pe strada 
Corona, împreună cu Nita, o 
prietenă.

Nita este o învăţătoare care tre
cuse printr-un divorţ deosebit de 
dureros şi de notorietate publică.
In trecut, fusese conducătoare de 
tineret în biserica baptistă, însă 
acum era singură şi îndurerată. 
Stăteam acolo în mijlocul a mii de 
oameni şi i-am spus ce mi se

întâmplase. Ea m-a întrebat: „Ce 
vei face acum?“

,,Nu ştiu ce se va întâm pla", 
i-am spus, „dar trebuie să merg 
mai departe."

Acum, de mai bine de patru 
ani, ea face parte dintr-o mică 
grupă de studii biblice împreună 
cu noi. Nu a spus nimic în primele 
opt luni. într-o seară, vorbeam 
despre har - principiul iubirii lui 
Dumnezeu care lucrează în viaţa 
noastră. La sfârşit, ea a spus: „Ni
meni dintre voi nu ştie câtă umilire 
am suferit. Am venit rănită şi plină 
de resentimente şi voi doar m-aţi 
lăsat să stau aici timp de opt luni şi 
nu mi-aţi cerut să spun nimic; m-aţi 
iubit, pur şi simplu. Permiteţi-i 
acestei baptiste să vă spună ceva:

îmi aduc aminte şi 
acum că am auzit 
o voce distinctă, 
clară, care mi-a 
spus: „Eşti vino
vat de păcat“ .

Voi, adventiştii, îi acceptaţi pe 
oameni!"

A fost cel mai frumos lucru pe 
care l-am auzit vreodată despre 
biserică!

Luni, după experienţa din avion, 
vorbeam cu Joyce, responsabila 
noastră de birou. Ea şi cu mine vor
bisem înainte despre subiecte refe
ritoare la credinţă. Ea fusese abando
nată când avea doi ani. Mai târziu 
a fost încredinţată unei familii de 
creştini, unde s-a abuzat de ea. Iar 
după aceea, s-a dus să trăiască 
împreună cu un tată alcoolic.

S-a căsătorit cu un tânăr care a 
ajuns pastor. Au avut cinci copii, 
într-un timp scurt. Soţul ei nu s-a 
putut înfrâna de la relaţii cu alte fe
mei, nici de la alcool şi a părăsit-o 
pe ea şi copiii într-un mic apar
tament. Ea a găsit un serviciu cu 
salariu minim, dar s-a îmbolnăvit 
de cancer uterin. S-a luptat şi a re

zistat, însă, după ani de zile, era tot 
îndurerată şi rănită.

I-am povestit ce mi se 
întâmplase în avion şi, când am ter
minat, ea a zâmbit şi mi-a spus cu 
seninătate: „Noi obişnuiam să nu
mim aceasta 'deschiderea spiri
tuală’" . în săptămâna următoare, a 
mers la biserică pentru prima dată 
după şapte ani. Ea face parte din mica 
noastră grupă de studii biblice şi 
participăm la biserică împreună în 
fiecare săptămână. Ea vorbeşte des 
şi convingător despre iertare.

Mitch este un avocat tânăr, 
prezentabil, foarte inteligent, care 
lucrează la firma noastră. Soţia lui 
a fost directoare cu aprovizionarea 
la o importantă reţea de magazine 
universale.

Mitch şi cu mine am vorbit de
seori despre legi şi am lucrat 
împreună la unele procese. El a 
fost profund tulburat de moartea 
subită a nepotului său nou născut. 
Mi-a vorbit despre aceasta şi m-am 
rugat pentru el. Mi-a povestit 
despre credinţa lui, cum mergea la 
biserică împreună cu familia când 
era copil, dar se îndepărtase din 
cauza activităţilor atletice şi şco
lare în timpul liceului şi când a 
fost la colegiu.

Când socrul lui Mitch a murit, 
în timpul unei operaţii pe cord 
deschis, şi când soţia Iui a pierdut 
sarcina, i-am vorbit despre Izvorul 
în care eu am găsit mângâiere. Din 
nou m-am rugat împreună cu el.

Intr-o seară, pe la ora şase, 
Mitch a intrat în biroul meu şi am 
început să vorbim. El mi-a pus 
întrebări, iar eu i-am vorbit despre 
Isus Hristos, care convinge, dar nu 
constrânge, care este convins că 
dragostea Sa necondiţionată - ex
primată în servirea iubitoare faţă 
de bărbaţi şi femei - îi va conduce 
să îl iubească şi să-L accepte, ca 
răspuns.

„Creştinismul", am spus eu, 
vnu înseamnă să-ţi ieşi din minţi. 
Înseamnă alegere şi angajament, 
înseamnă să trăieşti cu un scop şi 
să ai putere - nu doar să reuşeşti să 
respecţi regulile."

In seara aceea, la ora nouă, 
Mitch mi-a spus: „Doresc şi eu 
ceea ce dv. aveţi". El L-a acceptat 
pe Domnul Hristos. Mai târziu, el
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şi soţia lui s-au hotărât să îşi 
schimbe modul de viaţă şi să-şi 
crească nou-născutul într-un 
mediu mai puţin tensionat. El a 
ieşit dintr-un parteneriat cu firma 
noastră, iar ea a renunţat la servi
ciul pe care-1 avea la magazinele 
universale, unde, la vârsta de 
treizeci şi doi de ani, ajunsese mai 
sus decât ajung cei mai mulţi în 
întreaga lor carieră. Isus Hristos a 
intrat în viaţa lor. Ei nu vor mai fi 
niciodată aceiaşi.

Isus, primit în inima şi mintea 
cuiva, lucrează o transformare radi
cală. Mă refer la schimbarea în ce 
priveşte iubirea, nădejdea şi pacea.
O religie care reduce această reali
tate doar la un exerciţiu academic 
este o religie demnă de a fi 
blestemată.

A fi adventist de ziua a şaptea 
doar cu numele, doar fiindcă aşa 
au fost părinţii sau bunicii, sau fi
indcă aşa trebuie să fii ca să poţi fi 
admis la şcoala sanitară ori să 
găseşti un serviciu, sau pentru că 
niciodată nu te-ai gândit mult la 
aceasta, dar se pare că aşa ar trebui 
să faci, este o religie de plâns. O 
religie care constă în condiţii, în 
aparenţe, în obligaţii este o religie 
fără riscuri, o religie a fricii şi su
perstiţiei. Cu siguranţă, nu este 
ceea ce trebuie să fie creştinismul.

Iată cum parafrazează Peterson 
marea invitaţie din partea Domnu
lui Isus: „Sunteţi obosiţi? Istoviţi? 
Aţi ajuns la capătul puterilor prac
ticând religia? Veniţi la Mine. 
Porniţi împreună cu Mine, şi vă 
veţi reface viaţa. Eu va voi arăta 
cum să vă odihniţi cu adevărat. 
Umblaţi şi lucraţi împreună cu 
Mine - uitaţi-vă cum fac Eu. 
învăţaţi ritmul nesilit, natural al 
harului. Eu nu voi pune asupra 
voastră nimic greu sau nepotrivit. 
Fiţi tot timpul în legătură cu Mine 
şi veţi învăţa să trăiţi liber şi 
voios" (Matei 11,28-30, după Mes- 
sage).

Aceia dintre noi care au crescut 
în mediul adventist conservator au 
învăţat toate regulile. Regulile ne 
arată ce este greşit, însă nu pot 
repara lucrurile. Apostolul Iacov 
scria că legea este o oglindă (Iacov 
1,23-25). Oglinda ne poate arăta 
murdăria de pe faţă, însă nu o

poate spăla.
Iubirea lui Dum
nezeu faţă de noi 
cuprinde mai mult 
decât preocuparea 
pentru regulile 
care arată defec
tele noastre.

Când Andrew, 
fiul meu, avea trei 
ani, l-am dus în 
parc, într-o dimineaţă. El se dădea 
pe tobogan, iar eu citeam. Ii plăcea 
să ajungă la capătul de sus al to
boganului, însă atuhci când era 
acolo şi se prindea cu mâinile de 
el, îi era frică să treacă dincolo şi 
să-şi dea drumul să alunece.

„Tati, vino să te joci cu mine“ , 
m-a rugat el.

,,Bine“ , i-am spus, ducându-mă 
la tobogan.

El a coborât panta spre mine şi 
şi-a văzut faţa reflectată în 
ochelarii mei de soare. S-a uitat la 
faţa lui murdară şi a zis: „Este An
drew !“

„Da, este Andrew“ , am spus 
eu. Apoi mi-am scos ochelarii de 
soare şi i-am spus: „Acum e tati“ .

El a râs şi a zis: „Tati mă ajută 
să-mi mişc picioarele11. L-am aju
tat să ajungă sus, iar el a alunecat 
pe tobogan şi a luat-o la fugă.

Noi coborâm panta vieţii. Stu
diem asiduu, muncim din greu, 
jucăm după reguli. Dar vine ziua 
când toţi ne vom vedea faţa mur
dară.

Insă, dacă ne întoarcem la Hris
tos, El priveşte dincolo de 
murdărie. Dacă-L rugăm, El ne 
spală şi ne duce acolo unde vrem 
să mergem, unde suntem iubiţi cel 
mai bine şi cel mai mult - la pieptul 
lui Dumnezeu.

Nu putem ajunge acolo (în mod 
mecanic) efectuând operaţiunile in
dicate, chiar dacă sunt mişcări re
ligioase. A fi creştin înseamnă a fi 
asemenea lui Hristos prin puterea 
Duhului Sfânt. înseamnă a fi 
deosebit - nu doar deosebirea din
tre abţinerea de la anumite lucruri 
şi practicarea unor reguli, ci deose
birea dintre iubire şi viaţă. Această 
deosebire se găseşte doar într-un 
singur loc - într-o relaţie perso
nală, o legătură totală cu Dum
nezeu.

Vreţi să fiţi 
deosebit? Vreţi să 
schimbaţi lumea? 
Predaţi-vă Lui cu 
totul. Apostolul 
Pavel spunea ast
fel: „Să nu vă 
potriviţi chipului 
veacului acestuia, 
ci să vă prefaceţi, 
prin înnoirea 

minţii voastre, ca să puteţi deosebi 
bine voia lui Dumnezeu: cea bună, 
plăcută şi desăvârşită" (Rom.
12,2).

Este extraordinar, nu-i aşa? 
Dumnezeu ne iubeşte şi vrea să 
gândim!

Cum stau lucrurile cu dv.?
Când tradiţia religioasă pe care se 
reazemă conştiinţa dv. dispare şi 
rămâneţi singuri, o religie superfi
cială nu vă va ajuta să supravieţuiţi 
acolo. Aveţi nevoie de ceva con
cret, personal. Aveţi nevoie de 
Dumnezeu.

Aceasta este totul. Isus Hristos 
mi-a schimbat viaţa - nu într-o 
biserică, nu într-o universitate 
creştină, deşi locurile acestea sunt 
importante, ci în lumea reală, 
acolo unde lucrez, unde pledez în 
procese şi fac tranzacţii de afaceri, 
unde mă joc cu copiii mei şi îmi 
iubesc soţia. Acolo mi-a schimbat 
El viaţa - în acea lume.

V-am întrebat la început ce 
credeţi despre Isus Hristos. Eu nu 
vă pot spune ce să credeţi, însă vă 
pot invita să-L cunoaşteţi ca pe 
Fiul lui Dumnezeu şi Mântuitorul 
dumneavoastră personal. Şi pot să 
mărturisesc că, dacă II cunoaşteţi - 
dacă II cunoaşteţi cu adevărat - 
puteţi trăi în lumea reală cu entuzi
asm, cu putere şi cu iubire. Puteţi 
schimba lucrurile, fiindcă El vă 
transformă pe dv.

Dacă nu ştiţi cum să intraţi în 
legătură cu El, de ce nu încercaţi 
să-I spuneţi ce I-am spus eu: 
„Doamne, vreau să vorbesc cu 
Tine, dar nu ştiu cum“ .

Restul îl va face El.

K ent A. H an sen este avocat la Co

rona, California.

A dventist Review, aprilie 1996

A fi creştin 
înseamnă a fi ase
menea iui Hristos 
prin puterea 
Duhului Sfânt.
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Cum aplicăm astăzi sfaturile Spiritului Pro
fetic referitoare la literatura beletristică?

Studiul literaturii a con
stituit un punct de controversă 
şi confuzie între membrii bine 
intenţionaţi ai bisericii, de-a 
lungul ultimelor decenii.

Literatura este asemenea 
unei oglinzi în care putem par
ticipa la diferite experienţe 
de viaţă prin substituire, ex
perienţe la care altfel nu am 
avea acces. Astfel ne putem 
îmbogăţi înţelegerea despre 
realitate, pătrunzând mai pro
fund sensul marii drame cos
mice.

Dar, aşa cum vrăjmaşul 
binelui a reuşit să perver
tească tot ce a creat Dum
nezeu, intervenţia lui nefastă 
s-a manifestat şi se mani
festă cu putere şi prin inter
mediul cuvântului scris. 
Literatura a constituit şi un 
vehicul important pentru 
transmiterea „tainei fărădele
gii". T. R. Wright (în Theology 
and Literature, pag. 61) 
scrie că „Dumnezeu a dispă
rut din literatură în secolul 
XIX, după ce Nietzche a 
spus că El a murit“ .

Şi totuşi literatura, aşa 
cum este ea astăzi, mai este 
compatibilă cu creştinismul?

Pe trandafiri au crescut 
spini, ca urmare a apariţiei 
păcatului, însă existenţa lor 
nu face trandafirii mai puţin 
preţioşi. Mulţumim Domnu
lui că ne putem bucura de flori, 
evitând cu atenţie spinii.

Mulţi adventişti sunt reti
cenţi şi precauţi când sunt 
confruntaţi cu literatura de 
ficţiune. Pentru ei, linia ce 
desparte lecturile legitime 
de cele nelegitime este linia 
ce desparte scrierile despre 
lucruri reale de scrierile 
despre lucruri ireale, imagi
nare. In sprijinul poziţiei

Am prim it şi acest articol de sin 

teză , pe  care dorim  să îl publicăm  

în două părţi.

lor, aceştia aduc ca argu
ment citate ale Ellenei 
White, de genul acestuia:

„Chiar ficţiunea care nu 
conţine nici o sugestie de 
imoralitate, şi care are in
tenţia de a învăţa principii 
excelente, este dăunătoare. 
Ea încurajează obiceiul de a 
citi în grabă şi superficial, 
doar pentru a urmări firul 
unei anumite acţiuni. Astfel, 
ea tinde să distrugă puterea 
gândirii consecvente şi 
viguroase. Ea face sufletul 
să nu poată contempla ma
rile probleme ale datoriei şi 
destinului. Adeseori se spune 
că, pentru a-i îndepărta pe 
tineri de la citirea literaturii 
ieftine, de senzaţie, trebuie 
să le oferim o categorie mai 
valoroasă de ficţiune. Sin
gura apărare împotriva 
îmbătării cu alcool este ab
stinenţa totală. Aceeaşi 
soluţie se aplică şi pentru iu
bitorii de ficţiune. Absti
nenţa totală este singura lor 
apărare" (Ellen White, Divi
na vindecare, pag. 326,327).

Un astfel de citat nu lasă 
prea multă îndoială. Citirea 
de ficţiune nu este recoman
dată pentru creştini. Este ne
cesară totuşi o cercetare a 
termenului ficţiune şi a evolu
ţiei lui de-a lungul timpului.

De pildă, Dicţionarul ex
plicativ al limbii române defi- 
ne^e ficţiunea astfel: „Repre
zentare produsă de imaginaţia 
cuiva, care nu corespunde re
alităţii; plăsmuire a imagi
naţiei". Iar Webster defineşte 
ficţiunea astfel: „Ceea ce 
este imaginat, închipuit, în 
special când se referă la o 
povestire închipuită, imagi
nată, rostită sau scrisă cu 
sau fară intenţia de a induce 
în eroare; ceea ce se opune 
faptelor, realităţii. Literatură 
de ficţiunc: toate lucrările

imaginare care au o formă 
narativă sau dramatică, aşa 
cum ar fi romanele, nuvelele 
etc". Aşadar, ficţiunea este 
opusul faptelor reale, care 
au avut loc în realitate.

Subiectul devine şi mai 
controversat atunci când 
descoperim că însăşi Ellen 
White a folosit şi a recoman
dat scrieri pe care azi le-am 
numi fictive, cum ar fi Călă
toria creştinului (Tragedia 
Veacurilor, pag. 232), şi chiar 
a inclus alte povestiri de 
ficţiune în compilaţia ei în 
patiu volume, numită Lecturi 
de Sabat pentru familie (Sab- 
bath Readingsfor the Home).

De asemenea, Ellen White 
a înălţat Biblia, care conţine o 
mulţime de elemente de 
ficţiune. Pilda săracului Lazăr 
şi a bogatului (Luca 16,19-31) 
şi istorioara despre „copacii 
care au plecat odată să ungă 
un împărat peste ei" (Judecă
tori 9,8-15) sunt exemple de 
ficţiune biblică. Parabolele 
sunt tot ficţiuni pentru că, 
în majoritate, sunt povestiri 
imaginare.

Pe de altă parte, Ellen 
White condamnă lectura 
lucrărilor istorice care înalţă 
„ticăloşiile", „cruzimile" şi 
„practicile desfrânate" (Măr
turii, voi. 7, pag. 165,166), 
în ciuda faptului că aceste 
lucrări raportează fapte 
reale.

Putem spune că sora 
White nu a folosit cuvântul 
ficţiune cu înţelesul de 
astăzi. Cercetând scrierile 
ei, vom descoperi prin ce se 
caracterizează lucrările pe 
care ea le-a numit ficţiune.

în 1971, Departamentul 
Educaţiei de la Conferinţa 
Generală a desemnat un 
comitet care să efectueze 
aceste cercetări. Acest comitet, 
compus din treizeci şi patru 
de membri, a inclus editori, 
personal al Conferinţei Gene
rale, profesori de la toate nive
lurile şi membri de la EUen 
White Estate. Studiind cu 
aten i s referinţele pe care 
le-a făcut ea la ficţiune, s-a 
ajuns la următoarea con
cluzie:

„Ellen White a folosit ter- 
mcnul/icţiime atunci când s-a 
referit la lucrări cu urmă
toarele caracteristici:

1. creează dependenţă;
2. sunt sentimentale, 

senzaţionale, erotice, pro
fane sau ieftine;

3. sunt escapiste, îl fac 
pe cititor să fugă de reali
tate, refugiindu-seîntr-olume 
imaginară a viselor, devenind 
astfel mai puţin capabil să 
înfrunte cerinţele vieţii reale;

4. fac mintea incapabilă 
pentru studiul serios şi pen
tru viaţa devoţională;

5. duc la irosirea de 
timp şi sunt fără valoare" 
(Guide to the Teaching of 
Literature in Seventh-day 
Adventist Schools, pag. 7).

Aşadar, lectura bună 
este aceea care înalţă 
adevărul, şi nu eroarea.

Iată şi afirmaţiile lui Wil- 
liam C. White, fiul şi asis
tentul Ellenei White, despre 
acest subiect. Scriind edi
torului revistei Review and 
Heraldîn anul 1921, el spune:

„Mama a condamnat 
energic citirea literaturii de 
ficţiune, iar atunci când a 
fost rugată să explice la ce 
se referă, ea a spus că vor
beşte despre acele lucrări de 
ficţiune care îndepărtează 
mintea de Dumnezeu. 
Ţinând cont de aceste lu
cruri, eu consider că, atunci 
când condamnă ficţiunea, 
ea se referă la acele lucrări 
care îndepărtează mintea de 
la lucrurile cereşti" (Wil- 
liain C. White to F. M. Wil- 
cox, 2 iunie 1921).

Pentru a înţelege mai 
bine rolul pe care literatura 
îl joacă în scrierile adven
tiste, trebuie să studiem con
textul în care sora White 
face afirmaţii cu privire la 
literatură. De aceea, în 
rândurile de mai jos, voi 
prezenta un rezumat al unui 
articol scris de John Wood, 
Literatura de ficţiune din 
epoca Ellenei White, 1975.

John Wood susţine că 
Ellen White nu a creat un 
sistem închegat de filosofie 
a studiului literaturii. Dim
potrivă, cele mai multe din
tre afirmaţiile sale cu privire 
la literatură, în afara celor 
despre literatura biblică, de- 
mascau practicile abuzive şi 
dăunătoare din acest 
domeniu, contemporane ei; 
erau reacţii la anumite si-
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tuaţii istorice precise din 
lumea adventistă.

Ne vom referi mai întâi 
la locul pe care îl ocupa stu
diul autorilor clasici în 
educaţia adventistă din vre
mea sa. In cadrul liceelor şi 
facultăţilor secolului XIX, 
cea mai mare parte a progra
mei şcolare prevedea stu
diul autorilor clasici latini şi 
greci, care erau studiaţi în 
limbile originale. Astfel, 
concepţia despre lume şi 
viaţă în cadrul şcolilor ad
ventiste era modelată de o 
perspectivă necreştină, de 
mitologie şi de etica păgână. 
Până la sfârşitul anilor 1890, 
pentru a absolvi cu titlul de 
B.A. (Bachelor of Arts), stu
denţii de la Battle Creek tre
buia să studieze aceşti 
autori timp de şapte ani.

în anul 1891, Ellen White 
a declarat război deschis 
acestui plan de învăţământ 
păgân. Ea a înţeles că ad
ventiştii nu vor putea benefi
cia niciodată de o educaţie 
cu adevărat creştină, atâta 
timp cât Biblia nu va deţine 
locul principal în cadrul 
învăţământului adventist.

Multe dintre afirmaţiile 
sale despre literatură trebuie 
înţelese în contextul acestui 
conflict. Ea nu era împotriva 
studiului literaturii în general, 
ci împotriva accentului ne
potrivit pus pe cunoaşterea 
autorilor clasici ca temelie a 
educaţiei, când a afirmat că 
Biblia trebuie să formeze te
melia şi cadrul educaţiei 
creştine (Fundamentate of 
Christian Education, pag.
184, 187,467).

Un alt context al 
afirmaţiilor Ellenei White 
despre literatură l-a repre
zentat apariţia şi dezvol
tarea rapidă a industriei 
literaturii de duzină, a macu
laturii (pulp-literature), 
începând cu anii 1850. Ro
manele ieftine, de senzaţie, 
au inundat piaţa americană 
şi mulţi dintre adventişti îşi 
iroseau timpul şi banii 
citind aceste lucrări ieftine. 
Criticii literari ai zilei carac
terizau acest tip de literatură 
ca fiind „ieftin, de senzaţie, 
orientat spre acţiune, spre 
intrigă, fără „valoare“ şi aşa 
mai departe. Conta pro

ducţia de masă, şi nu cali
tatea. Prentiss Ingraham, 
spre exemplu, a reuşit să 
scrie aproximativ o mie de 
astfel de romane (121 despre 
isprăvile lui Buffalo Bill).
Se spune că ea a scris un ro
man de patruzeci de mii de 
cuvinte în douăzeci şi patru 
de ore. Evident, în astfel de 
condiţii, nu se mai putea 
acorda atenţie realizării ar
tistice, editării, contemplării 
serioase asupra vieţii.

Era un fel de literatură 
scrisă în majoritate de către 
femei din clasele suspuse, 
în care intriga se ţesea în ju
rul bărbaţilor beţivi, al 
fetelor sau soţiilor care erau 
alungate de acasă, al fiilor 
care o luau pe căi rele, etc. 
Pionierii curajoşi erau întot
deauna personaje pozitive, 
iar indienii sălbatici trebuia 
măcelăriţi şi supuşi.

In ciuda subiectului ade
seori violent, ficţiunea era 
supusă unor convenţii de 
„moralitate". De aceea Ellen 
White condamnă vehement 
chiar literatura religioasă, 
împreună cu „sentimentele 
religioase1' susţinute de 
acest fel de romane.

Un comentator afirma: 
„Ticălosul avea mai multă 
libertate decât ceilalţi 
oameni. Putea, de pildă, 
să-şi împuşte soţia drept în 
ceafa ori să înfigă cuţitul în 
spatele fratelui său, dar în 
nici un caz nu putea să se 
certe necuviincios cu tatăl 
său, căci aceasta ar fi avut 
un efect negativ asupra citi
torilor tineri din familie". (Noel, 
Villains, pag. 154,155).

Sub titlul Beţivi mintali, 
sora White scrie un articol 
în care spune cât de tul
burată este că vede în casele 
adventiştilor „foiletoane şi 
ziare [aceste romane se 
scriau în seriale care se pu
blicau sub formă de ziar] ce 
conţineau povestiri care nu 
lasă nici o impresie bună 
asupra minţii... Aceşti ti
neri au nevoie să pună cel 
mai bun material la temelia 
caracterului lor. Insă mintea 
lor este preocupată de poves
tiri senzaţionale. Tinerii 
trăiesc într-o lume ireală şi 
sunt nepregătiţi pentru dato
riile practice ale vieţii"

(Fundamentals of Christian 
Education, pag. 162).

Situaţia caselor de edi
tură adventiste a constituit o 
altă cauză a atacurilor vehe
mente ale sorei White. Aceste 
instituţii se răspândiseră 
foarte mult, atât în Mchigan, 
cât şi în California, şi, pen
tru a avea de lucru în perma
nenţă, ele acceptau orice 
comenzi (reclame, material 
necreştin), literatură care 
„încărca armele vrăjmaşului" 
(Mărturii, voi. 7, pag. 167). 
Discutând această problemă, 
Ellen White scrie despre 
lucrările istorice care de
scriu atrocităţi şi care exer
cită „o fascinaţie satanică" 
asupra minţii. In aceste cărţi 
se află teorii distrugătoare 
de suflet, care înalţă spiritis
mul, hipnotismul şi alte 
taine ale nelegiuirii. Dum
nezeu nu poate binecuvânta 
aceste case de editură con
struite pentru a răspândi 
Evanghelia, atunci când ele 
încep să tipărească astfel de 
literatură (Mărturii, voi. 7, 
pag. 162-168).

Un alt context, de care 
trebuie să fim conştienţi 
dacă vrem să înţelegem 
modul în care Ellen White a 
abordat literatura, implică 
teoriile panteiste ale lui John 
Harvey Kellogg şi ale aso
ciaţilor săi, care ameninţau 
teologia bisericii adventiste 
la sfârşitul secolului trecut. 
Afirmaţiile despre literatura 
speculativă care se ocupă cu 
filosofia şi cu ştiinţa ome
nească, afirmaţii ce apar în 
Divina vindecare (1905), 
Educaţie (1903), volumul 
opt din Mărturii (1904), tre
buie citite în lumina acestei 
crize din viaţa bisericii.

De asemenea, Ellen 
White se referă la folosirea 
greşită a periodicelor re
ligioase, care le făceau re
clamă sau îi „glorificau" pe 
autorii păgâni. Spre exem
plu, pe coperta unuia dintre 
numerele revistei The Signs 
of the Times, a apărut foto
grafia locului de naştere al 
lui Shakespeare, însoţită de 
un articol în care acesta era 
lăudat, iar apoi se spunea 
despre el că a murit după 
„un festin bogat la care a 
băut prea mult" .

Un alt exemplu este Re- 
view and Herald, în care edi
torul Dudley Canright reco
manda citirea Colibei unchiu
lui Tom şi a lui Robinson 
Crusoe alături de Biblie şi 
de alte nouă cărţi, spunând 
că aceste douăsprezece cărţi 
sunt cele mai valoroase pen
tru familiile creştine. Can- 
right continua: „Nici un 
copil din epoca noastră nu 
poate fi considerat inteli
gent, dacă nu a citit aceste 
cărţi. Sunt cele mai bune 
cărţi pe care eu le pot reco
manda" (Review and Herald, 
sept. 1886, pag. 570).

Ellen White a avut o 
reacţie responsabilă faţă de 
aceste articole din revistele 
care trebuia să fie ghidul 
profetic al bisericii şi să-L 
înalţe pe Isus Hristos. Chiar 
dacă Shakespeare este un 
autor de prestigiu, opera lui 
nu poate fi recomandată 
drept hrană spirituală sau ma
terial evanghelistic.

Departe de a condamna 
studiul literaturii, sora 
White a căutat să îl aşeze la 
locul lui. Iată două citate 
elocvente în această privinţă: 

„în timp ce studiul artei, 
al literaturii şi meşteşugurilor 
nu trebuie să fie descurajat, 
elevul trebuie să îşi asigure 
mai întâi cunoştinţe despre 
Dumnezeu şi despre voinţa 
Sa" (Counsels to Parents, Tea- 
chers, and Students, pag. 19).

„Adevărata educaţie nu 
ignoră valoarea cunoştin
ţelor ştiinţifice şi literare, 
chiar dacă formarea carac
terului este mai importantă" 
(Educaţie, pag. 225).

într-un articol care va urma, 
vom face o prezentare a prin
cipiilor de selectare şi inter
pretare a operelor literare 
sugerate de Ellen White şi 
de Departamentul Educaţiei 
de la Conferinţa Generală.

în final, sfatul apostolului 
Pavel către Filipeni oferă un 
excelent standard pentru ci
titorii creştini de literatură: 
„încolo, fraţii mei, tot ce este 
adevărat, tot ce este vrednic 
de cinste, tot ce este drept, 
tot ce este curat... aceea să 
vă însufleţească" (Filip. 4,8).

(va urma)
Carm en Rusu,

Institu tu l Teologic Adventist
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* liăncatia bktiata a Sud j)ail(y

jŞ f i  Mi-1 prezint pe dl. Bailey! 
m  F Dl Bailey este un frumos 

M M  cal brun închis. El lo- 
cuieşte la o fermă, unde 

iarba este verde şi minunată în tot 
timpul anului. Ceilalţi cai sunt 
fericiţi de aşa ceva, fiindcă lor le 
place s-o mănânce. Insă dl Bailey 
nu este fericit. Iarba îi face rău.

Ceilalţi cai se 
simt de minune 
când sunt împreună.
Ei aleargă peste tot.
Le zboară cozile 
prin vânt când 
aleargă. Din când în 
când, se opresc din 
joacă şi mănâncă 
din iarba dulce. Bie
tul domn Bailey stă 
numai în grajd şi se 
uită. El nu poate 
ieşi să alerge decât 
atunci când unul 
dintre proprietarii 
lui merge cu el. Tre
buie să fie cineva 
cu el, ca să fie sigur 
că nu mănâncă 
iarbă.

Dl Bailey are o 
problemă. Face alergie la iarbă. 
Ştiţi ce este o alergie? Cred că voi 
cunoaşteţi pe cineva care face aler
gie. Asta înseamnă că nu poate să 
mănânce ori să miroasă ceva fără 
să se îmbolnăvească. Când dl 
Bailey mânca iarbă, i se umfla 
gâtul până când nu mai putea 
înghiţi. Atunci trebuia să ia medi
camente ca să se simtă mai bine.

Proprietarii dlui Bailey nu ştiau 
ce să mai facă. Ştiau că trebuia

Edna May Olsen

găsită o mâncare pe care el s-o 
poată mânca. Aşa că au încercat 
multe lucruri. în cele din urmă, au 
descoperit că el putea să mănânce 
brânză de vaci, fără să se îmbolnă
vească. Aţi ghicit - au început să-l 
hrănească în fiecare zi cu brânză

de vaci şi cu vitamine. V-ar plăcea 
să mâncaţi brânză de vaci în fie
care zi? Nu cred că v-ar plăcea, 
mai ales dacă aţi fi cal!

La început, dl Bailey se agita 
teribil, ori de câte ori i se aducea 
găleata plină cu acest amestec 
oribil la privit. Dar, până la urmă, 
s-a obişnuit. Acum înghite tot, 
până la fund, sorbind şi înfulecând 
zgomotos. De fapt, se pare că el se 
simte bine cu această mâncare spe

cială. Poate ştie că proprietarii lui 
îl iubesc şi nu vor să se 
îmbolnăvească.

Aţi bombănit vreodată când 
mama v-a dat să mâncaţi pâine in
tegrală, în loc de pâine albă? Ştiţi - 
pâinea aceea albă şi lipicioasă, 
care vi se lipeşte de dinţi ca o 
pastă şi este aşa de gustoasă cu 

unt? Sau aţi dorit să 
mâncaţi bomboane şi 
prăjituri, în loc de mere 
şi pere, care sunt mult 
mai bune pentru voi?

Totuşi, suntem 
norocoşi dacă avem 
părinţi care ne iubesc şi 
ne dau o mâncare 
sănătoasă. Mâncarea 
nesănătoasă pare mai 
gustoasă pe moment, 
dar, după aceea, ne 
poate produce boli. De 
fapt, când ne obişnuim 
cu mâncarea bună, aşa 
cum s-a obişnuit dl 
Bailey cu mâncarea lui 
specială, ştiţi ce se 
întâmplă? Ea devine 
mai gustoasă pentru 

noi şi nu mai dorim alimente care 
ne fac rău.

Dumnezeu vrea să avem cor
puri sănătoase şi ne-a pregătit o ali
mentaţie specială, din cereale, 
nuci, legume proaspete şi fructe.
De aceea, să fim recunoscători pen
tru cei care ne iubesc şi vor să ne 
simţim cu adevărat bine şi fericiţi 
toată viaţa.

Adventist Review, 28  m artie 1996
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ÎNNOIRE jg â  
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Festivalul Io s ia  ’96 a dat ocol ţării, stârnind importante în  bisericile locale, şi-au reînnoit
pretutindeni interesul tinerilor pentru o nouă  în  mod public legăm ântul de credinţă. Astfel,
consacrare. Un grup reprezentativ de peste trei biserica se pregăteşte pentru startul Campaniei
mii de tineri, cei mai mulţi dintre ei cu slujbe Naţionale de Evanghelizare şi N E 1 '96.

Făgăduinţa  în c e p u 
turilor la Băile O lâneşti.
La jumătatea lunii martie, 
la încheierea săptămânii de 
rugăciune a tineretului, pe 
când zăpezile târzii se con
siderau încă stăpâne, la hote
lul Parângul de la Băile Olă- 
neşti, neliniştea specifică 
începuturilor se instalează o 
dată cu sosirea organizato
rilor de la conferinţa Oltenia. 
Peste o sută de delegaţi din 
bisericile din împrejurimi şi 
din diverse locuri ale con
ferinţei se adună sfioşi la 
Iosia ’96. Curând, lucrurile 
se lămuresc când puzderia 
de seminarii, plenun şi 
devoţionale conturează o 
reuşită adunare de suflet. 
Chiar şi vizitatorii ocazionali 
se miră de atâta belşug de 
tinereţe şi bucurie unită cu 
seriozitate şi evlavie. „A  
fost minunat. Regretăm că 
mulţi nu au fost aici.“ 
Oricum, acesta a fost 
începutul, şi el s-a arătat 
încărcat de făgăduinţă.

C apita la  tinereţii la 
A m ara. Ultimele zile ale 
lunii martie continuă să fie 
dominate de frigul iernii 
prelungite, dar aceasta nu-i 
împiedică pe cei aproape 
şase sute de delegaţi din 
toată conferinţa Muntenia 
să se instaleze voios în 
camerele aproape îngheţate 
ale complexului sanatorial 
de ia Amara. Nota domi
nantă a ediţiei muntene a 
Festivalului Iosia ’96 este 
tinereţea totală. într-un ase
menea mediu, entuziasmul 
şi bucuria se leagă bine cu 
momentele de devoţiune şi 
cea mai sinceră închinare 
împreună. Predica plină de 
nelinişte şi speranţă a 
fratelui Forray repetă, pe 
măsura numărului celor

prezenţi, momentul dere- 
consacrare de la Băile Olă- 
neşti. Intr-o linişte de mare 
solemnitate, tinerii şi con
ducătorii lor îşi reafirmă le
gământul de credinţă în lu
mina Cărţii redescoperite.

„Iosia, Iosia, /  Vreau să 
merg pe urma ta /  Doamne, 
cât e de frumos / Să priveşti 
doar la Hristos.11 Şi Amara 
devine încă o dată capitala 
tineretului din Ţara 
Românească.

în v iere şi reînviere la 
S ân georz  Băi. Primele
semne serioase de primă
vară se stârnesc o dată cu 
adunarea de sărbătoare a 
tineretului din conferinţa 
Transilvania de Nord. Sun
tem întâmpinaţi cu zâmbet 
şi amabilitate de echipa de 
primire la hotelul Someş, 
fosta gazdă a Festivalului 
Marta ’93. Totul este neschim
bat de atunci şi prietenii îşi 
aduc aminte, cu bucurie, de 
vremurile Martei şi Măriei 
în aşteptarea lui Iosia '96. 
Gongul de deschidere bate 
solemn şi cântăm, pe 
româneşte şi ungureşte, şi 
sună bine împreună. Vre
murile lui Iosia reînvie, în 
timp ce oamenii şi nevoile 
lor nu s-au schimbat. Se 
vorbeşte despre proorociţa 
de demult, Hulda, iar tinerii 
sunt îndrumaţi sa caute sfat 
la proorociţa pentru astăzi. 
Iar pe când creştinii de rit 
catolic se îndreptau spre sluj
ba de înviere, tinerii noştri 
aspirau la reînvierea spiritu
ală. întâlnirea este dominată 
de apeluri şi răspunsuri, 
decizii scrise şi decizii afir
mate. „Eşti fiu de Dum
nezeu, eşti fiu de rege / Să-ţi 
fie viaţa limpede ecou / In- 
toarce-te acum spre Cartea 
legii / Şi roagă-te, prietene,

din nou.“ Hotelul Someş 
rămâne singuratic, năzuind 
că tinerii ardeleni se vor în
toarce cândva într-un nou 
pelerinaj al reînvierii.

Entuziasm şi mari h o tă 
râri la Piatra N eam ţ.
Perla Moldovei, cu drumuri 
desfundate ca după o iarnă 
exemplară, ne aşteaptă nerăb
dătoare cu porţile deschise. 
De această dată, Iosia se pre
zintă direct la capela noastră, 
unde se adună tineri se
lectaţi cu grijă din întreaga 
Moldovă: vreo şase sute, 
unul şi unul. Diaconia este 
categorică, se intră numai 
pe bază de ecuson. Organi
zarea este exemplară. Se în
cearcă în premieră un ser
viciu de „cantină" ambu
lantă, cu hrană sănătoasă şi 
bună, şi se reuşeşte. La tine
ret, noul este sinonim cu 
felul de a fi. Vin seminariile 
unele după altele, atrăgă
toare şi antrenante, aproape 
nu ne dăm seama că sun
tem la încheiere. Entuzias
mul şi marile hotărâri merg 
mână în mână. Reacţii de 
după festival ne confirmă 
că investiţia materială şi de 
suflet va rodi tinereşte, şi 
este bine.

La S ovata  d is c o t e c a  
s e  co n v er teşte .  în afara 
sezonului, staţiunile mici 
sunt marcate de o anumită 
tristeţe provincială, dar când 
sosesc sutele de delegaţi ai 
Transilvanei de Sud, străzile 
prind viaţă. Locul de întâlni
re este discoteca, vestită peste 
şapte sate. Acum, proiectoa
rele ei privesc mirate o adu
nare diferită de cea obiş
nuită, iar orga de lumini 
tace şi ascultă cântece, rugă
ciuni şi predici. Sabatul abun
dă de fraţi şi surori adunaţi

la sărbătoare. Nu mai sunt 
locuri. Cântăm şi voibim pe 
rând. Apoi, seara, pe deal, fo
cul de tabără ne înflăcărează 
spiritul. Ne retragem domol 
spre vile, mâine este ziua 
hotărârilor. „Nici la Utrecht 
nu am primit aşa binecuvân
tări ca aici“ , avea să-mi 
spună un prieten, şi îl cred.

Turul fierbinte al Ara
dului. Aradul a adunat în
treaga experienţă a turneului 
Iosia ’% . Momentul este fier
binte, la propriu şi la figurat. 
Banatul rămâne ,,fruncea“ . 
Capela metropolitană a 
„Salemului“ cuprinde ge
neroasă, cu graţie unică, 
delegaţi pregătiţi de multă 
vreme pentru acest eveni
ment. Participarea artistică 
este de marcă. Minunatele 
fete de la Câmpina îşi găsesc, 
în sfârşit, identitatea: se vor 
numi „Refren“ pentru că, 
zic ele, „Ceea ce facem noi 
nu este decât o repetare a 
ceea ce a făcut deja Dum
nezeu pentru noi“ . Băieţii 
sunt pe aproape, să-şi înalţe 
glasul a bucurie şi slavă.
Cei patru vestiţi de la ITA 
devin cinci şi cântă cu spor 
şi frumos. „A saf ‘ nu se 
lasă mai prejos şi suntem 
binecuvântaţi cu un potop 
de muzică bună. Şi pentru 
ca totul să fie deosebit, 
Daniel Chiri leanu ne aduce 
versuri noi şi versuri vechi. 
La încheierea turneului fier
binte, băieţii şi fetele o iau în 
serios cu viaţa, iar Iosia ’96 
devine un moment de spirit 
şi reînnoire a legământului.

Mii de mulţumiri mame
lor conferinţe care şi-au alin
tat financiar copiii, spre bi
nele lor veşnic şi spre star
tul sănătos al lui NET '96.

A  consem nat de la ja ţa

locului, Ion Bucium an
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Secolul XXI va fi
SAU NU VA FI VELOC

..şi firea aşteaptă cu o dorinţă înfocată descoperirea fiilor lui Dumnezeii. Căci 
firea a fost supusă deşertăciunii. . .  cu nădejdea însă că şi ea va f i  izbăvită din 
robia stricăciunii, ca să aibă parte de slobozenia slavei copiilor lui Dumnezeu. “

Romani 8,19-21

N
u mai este un secret 
pentru nimeni că 
omenirea se confruntă, 
la acest sfârşit de 
mileniu, cu probleme şi dileme ne

maiîntâlnite în istorie: explozia de
mografică, poluarea mediului 
înconjurător, înfometarea unor 
populaţii întregi, violenţa mereu 
crescândă, recrudescenţa 
tendinţelor fundamentaliste şi a 
spiritismului, etc. Acestea îl fac pe 
observatorul atent să constate că lo
cuitorii Terrei sunt pe cale să 
comită o sinucidere planetară.

Deşi cauzele acestei stări de lu
cruri sunt complexe, ele îşi găsesc 
un răspuns perfect în economia 
providenţei. Totuşi nu este lipsit 
de sens să observăm că una dintre 
problemele cele mai importante şi 
mai uşor de evitat este consumul 
de alimente de origine animală. 
Poate că vă surprinde această 
afirmaţie, însă folosirea animalelor 
ca sursă primară de hrană a dus - 
în condiţiile în care populaţia 
pământului a crescut exponenţial 
în ultimele decenii - la poluarea 
apelor, la formarea unor adevăraţi 
munţi de bălegar, la distrugerea 
pădurilor tropicale, a solului fertil, 
precum şi la apariţia multora dintre

Articolul conţine date din:
1. „Vegetarianism: A n  Ecological Perspec

tive“, Glen Blix., Dr. PH, CNS în „Nutri- 
tion 2000“ - Editor Winston I. Graig, Ph.D.

2. „Committing Planetary Suicide?“, 
Howard Lyman, în JLifeline", Voi. 10,

No. 5& 6, 1996.

Gily lonescu

bolile de care suferim şi a foametei 
în multe zone ale lumii, etc.

Mulţi oameni se tem de izbuc
nirea unui război nuclear. Puţini 
sunt însă conştienţi că arma cea 
mai periculoasă din arsenalul 
uman actual este furculiţa.

Se scrie tot mai mult despre efec
tele nefavorabile pe care consumul 
de alimente de origine animală le 
are asupra sănătăţii. Este limpede 
că o astfel de alimentaţie scurtează 
uneori în mod dramatic durata 
vieţii şi scade calitatea anilor care 
mai rămân de trăit. S-a vorbit însă 
mai puţin despre consecinţele 
ecologice ale consumului de pro
duse animale. „Ecologic" este un 
cuvânt încărcat de semnificaţie şi 
folosirea lui reflectă trezirea intere
sului omenirii faţă de mediul în 
care şi pe seama căruia trăim, pe 
care avem responsabilitatea de a-1 
conserva şi administra.

Această trezire nu este 
întâmplătoare. Populaţia Terrei se 
apropie de cifra de şase miliarde 
de oameni. în urmă cu doar o sută 
cincizeci de ani - când lua naştere 
biserica adventistă - existau pe 
pământ doar un miliard de oameni. 
Dacă ritmul actual de creştere a 
populaţiei se va menţine, peste 
încă o sută cincizeci de ani, 
numărul de oameni de pe pământ 
va atinge cifra incredibilă de şase 
sute de miliarde.

Este lesne de înţeles că va fi 
practic imposibil să se ofere hrană

suficientă tuturor acestor oameni. 
Aceasta cu atât mai mult, cu cât ac
tualmente peste 90% din creşterea 
populaţiei lumii are loc în ţările 
sărace, în vreme ce ţările industri
alizate consumă 80% din producţia 
mondială de bunuri.

Alvin Kwiram sublinia în 1993 
că adventiştii tind să opereze într-un 
orizont de cca zece ani. Li se pare 
dificil să privească şi să-şi facă 
planuri dincolo de această limită 
de timp şi totuşi să-şi menţină 
credinţa în revenirea iminentă a lui 
Isus Hristos. Nu dorim să negăm 
sub nici o formă ideea revenirii 
foarte apropiate a Mântuitorului 
nostru; nici nu ar fi posibil aşa 
ceva. Suntem totuşi familiarizaţi 
cu sfatul să trăim ca şi cum am şti 
că Hristos vine mâine, dar în 
acelaşi timp să ne facem planuri 
de viitor, ca şi cum viaţa noastră 
aici ar continua cu încă o mie de 
ani. Cu această perspectivă, ar tre
bui să fim primii care să ne 
asumăm responsabilitatea pentru 
conservarea mediului înconju
rător şi a resurselor lui. Altfel, 
vom fi martori pasivi ai „re
ajustărilor" pe care natura le va 
face în curând, într-o manieră 
crudă şi vicioasă.

De fapt, „reajustarea" a 
început deja: cca 1,5 miliarde de 
oameni trăiesc în sărăcie absolută 
şi peste 700 milioane suferă de 
foame sau de malnutriţie severă. 
Dintre aceştia, 13 milioane mor 
anual din cauza urmărilor malnu- 
triţiei.
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Câţi oameni poate hrăni 
pământul?

Depinde de tipul de alimentaţie. 
Dacă aceasta se bazează pe came, 
ouă şi lapte, 1,8 ha de teren fertil 
hrănesc un singur om. însă cu o ali
mentaţie bazată pe cereale şi legu
minoase, aceeaşi suprafaţă de 
pământ poate hrăni 25 de oameni. 
Să mai notăm o cifră: dacă toţi lo
cuitorii pământului ar avea o dietă 
bazată pe produse de origine ani
mală, nu s-ar putea oferi hrană 
decât pentru mai puţin de 
jumătate din populaţia actuală a 
globului.

Din cele de mai sus se desprind 
câteva concluzii tulburătoare. Potri
vit Bibliei, eu trebuie să-mi iubesc 
aproapele ca pe mine însumi. Isus 
a arătat că aproapele meu este cel 
în nevoie (Luca 10,29-37). Printre 
altele, aceasta înseamnă că, în 
privinţa alimentaţiei, eu am o dato
rie dublă faţă de aproapele meu: pe 
de o parte, să-i arăt avantajele 
vegetarianismului pentru sănătatea 
sa, iar pe de altă parte, să-mi 
limitez apetitul şi să aleg alimen
tele pe care le consum într-un mod 
care nu-1 va lipsi pe el de hrana ne
cesară. Apoi, aproapele meu poate 
fi şi cineva dintr-o posibilă gene
raţie viitoare...

Mai mult, însă: responsabili
tatea mea nu se limitează la 
aproapele meu, ci se extinde asu
pra tuturor formelor de viaţă de 
pe pământ şi chiar asupra naturii 
neînsufleţite. Este interesantă re
marca lui Richard Schwartz, care 
arată că porunca dată lui Adam, 
de a stăpâni şi supune pământul 
(Gen. 1,28), este urmată imediat 
de interdicţia (implicită) de a con
suma produse animale (Gen.
1,29).

Iar din Genesa 2,15 reiese şi 
mai clar responsabilitatea noastră 
faţă de pământul pe care trăim. 
Altfel spus, noi nu avem dreptul 
să ne hrănim într-un mod care su
prasolicită natura. Conservarea 
florei şi faunei, precum şi a aeru
lui, apei şi solului planetei face 
parte din datoria fiecăruia dintre 
noi, alături de prevenirea sau 
măcar uşurarea suferinţei ani
malelor. Cum ne achităm de 
această datorie?

Distrugerea florei

Explozia demografică a dus la
o creştere bruscă a cererii de pro
duse alimentare de origine ani
mală. Niciodată în istoria 
cunoscută n-au trăit pe pământ mai 
mulţi oameni, dar şi mai multe 
ovine, bovine, porcine şi păsări. 
Aceste animale au nevoie de su
prafeţe de teren tot mai mari pen
tru păşunat. începând cu anii 
şaizeci ai secolului nostru, ritmul 
de distrugere a pădurilor tropicale 
a crescut alarmant. în prezent, sunt 
despădurite anual 13 milioane de 
hectare de teren. în interval de cinci 
ani, este despădurită o suprafaţă de 
teren egală cu cea a Franţei. Dacă 
distrugerea acestor păduri va con
tinua în ritmul actual, până în anul 
2000 vor fi pierdute peste 15% din 
speciile de plante ale Terrei (dintre 
care 85% sunt practic necunos
cute), iar generaţia tânără de astăzi 
va trăi momentul în care pădurile 
tropicale braziliene vor dispărea cu 
desăvârşire. Ceea ce este mai grav 
este faptul că păşunile astfel 
obţinute se transformă în deşert în 
cca cinci ani, întrucât solul respec
tiv este de calitate slabă.

Din nefericire, pădurile tropi
cale nu sunt singurele ameninţate 
de dispariţie. Pe tot cuprinsul globu
lui, în fiecare zi se despăduresc su
prafeţe întinse, pentru a se fabrica 
tot felul de produse, dintre care 
unele sunt de-a dreptul extrava
gante (de exemplu, chibrituri pen
tru fumători).

Are vreo importanţă dispariţia 
unor specii de plante necunoscute? 
Se estimează că pe întregul 
pământ există cca 250.000 de spe
cii de plante, dintre care două tre
imi provin de la tropice. Dintre ' • 
acestea, doar 1% au fost studiate 
din punct de vedere al valorii 
medicinale; însă acest 1 % este 
sursa a peste 25% dintre medi
camentele cunoscute în prezent. 
Este limpede că pierderea ireversi
bilă a o sută de specii de plante în 
fiecare zi înseamnă o reducere im
portantă a posibilităţii lărgirii 
arsenalului terapeutic actual, ca să 
nu mai vorbim de consecinţele 
prea puţin cunoscute pe care acest 
dezechilibru ecologic major le va 
avea.

Un alt pericol la adresa florei 
este reprezentat de cultivarea ex
cesivă şi selectivă a anumitor spe
cii. In timp, aceasta duce la o 
reducere importantă a rezervorului 
de variabilitate genetică în cadrul 
speciilor respective, ceea ce este o 
veritabilă bombă cu ceas, care aşteaptă 
să explodeze. Bolile şi dăunătorii 
exploatează orice slăbiciune ge
netică. Agricultura modernă nu a 
ţinut seamă însă de acest pericol - 
din cele câteva mii de specii de 
cereale, de exemplu, astăzi se cul
tivă mai puţin de o sută.

Degradarea solului
Specialişti ai ONU estimează 

că 30% din suprafaţa uscată a pla
netei se află în plin proces de trans
formare în deşert. Aceasta înseamnă 
că solul acestor regiuni este degra
dat în aşa măsură, încât nu mai 
poate asigura creşterea vegetaţiei. 
Cca 15 milioane km2 de teren şi-au 
redus productivitatea la jumătate.

Cauzele? Tăierea şi incendierea 
pădurilor, păşunatul excesiv şi iri
garea necorespunzătoare. Dar iz
vorul tuturor acestor patru 
probleme este creşterea ani
malelor. în ultimii două sute de 
ani, pădurile tropicale au fost dis
truse sistematic pentru a se câştiga 
teren pentru păşunat şi crescut ani
male. Ierbivorele mari acţionează 
ca nişte adevărate compactoare, 
exercitând o presiune de 2 kg/cm2 
asupra solului, ceea ce duce la dis
pariţia spaţiilor pline cu aer dintre 
particulele de sol. Acesta pierde ca
pacitatea de a reţine apa şi, în plus, 
este tulburat habitatul microorga
nismelor esenţiale pentru sănătatea 
solului. Nu întâmplător bovinele 
au fost supranumite „lăcustele cu 
copite".

Degradarea solului îi forţează 
pe crescătorii de animale să 
despădurească suprafeţe noi şi ci
clul reîncepe. Irigarea reprezintă 
doar o soluţie temporară, întrucât 
aproape întotdeauna duce la 
salinizarea solului: prin evaporarea 
apei, sărurile dizolvate în ea se 
depun în sol. O dată salinizat, solul 
trebuie abandonat pentru că devine 
total neproductiv.

Se estimează că anual se dis
trug 25 miliarde de tone de sol fer
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til şi că fiecare kilogram de came 
de vită „costă" 35 kg sol fertil ero
dat. în ultimii patruzeci de ani, 
China a pierdut o suprafaţă de 
teren fertil mai mare decât toate 
fermele din Germania, Franţa, 
Olanda şi Danemarca la un loc, în 
condiţiile în care populaţia ei a 

j  continuat să crească.

! Poluarea atm osferei
Poate exista vreo legătură între 

consumul de produse animale şi 
poluarea atmosferei? Da, chiar mai 
multe!

Iată câteva explicaţii.
In primul rând, este uşor de 

înţeles că distrugerea 
„plămânilor" planetei (pădurile) 
duce la creşterea concentraţiei bi
oxidului de carbon (CO2) în aerul 
atmosferic. Despădurirea „elibe
rează" anual în atmosferă o canti
tate de CO2 egală cu jumătate din 
cea produsă prin arderea combusti
bililor fosili. Aceasta este o parte a 
costului. Beneficiul? Extrem de re
dus. Pentru a se obţine o bucată de 
came de vită de cca 100 g (pentru 
un hamburger) sunt necesari 5-8 m" 
de teren. Bovinele au o eficienţă 
de conversie a proteinelor din hrană 
de numai 6% . Aceasta însemnă 
că, pentru a produce 1 kg de pro
teină animală, ele au nevoie de 
peste 16 kg de proteină vegetală.

Alături de CO2 , creşterea con
centraţiei de metan din aerul at
mosferic devine o problemă tot 
mai actuală. O moleculă de metan 
poate reţine de 25 de ori mai multă 
căldură decât o moleculă de CO2 , 
contribuind astfel semnificativ la 
accentuarea efectului de seră. De 
fapt, CO2 şi metanul sunt cele 
două gaze răspunzătoare de 
apariţia acestui efect. Prin acumu
larea lor în atmosferă, ele 
împiedică tot mai mult pierderea 
căldurii de la suprafaţa pământu
lui, Iară să influenţeze semnificativ 
pasajul radiaţiei solare spre 
pământ. Efectul net este încălzirea 
progresivă a pământului.

Ce legătură au animalele cu 
creşterea concentraţiei metanului 
atmosferic? Alături de orezării, 
vitele reprezintă o sursă majoră de 
metan. Bacteriile din intestinul ier-

I bivorelor produc zilnic mari can

tităţi de metan. O singură vacă 
poate elimina zilnic în atmosferă 
(prin eructaţii) între 250 şi 450 1 de 
metan. Cele 1,3 miliarde de vite 
din lume produc anual cca 60 
milioane tone de metan, ceea ce 
reprezintă 12% din cantitatea to
tală eliberată în atmosferă.

/v
„In clipa în care ego
ismul uciderii anima
lelor pentru satisface
rea gustului pervertit 
mi-a fost înfăţişat de 
o femeie catolică, 
îngenuncheată la pi
cioarele mele, m-am 
simţit ruşinată şi 
îndurerată/ 4

Chiar şi modul de preparare a 
produselor animale are efecte ne
dorite asupra-atmosferei. Un studiu 
a arătat că 4% dintre problemele de 
vizibilitate din Los Angeles sunt 
produse de frigerea cărnii pe grătar.

Apa
Se vorbeşte mult despre pers

pectiva agravării crizei energetice, 
însă criza apei este deja o realitate 
pe plan mondial. Resursele de apă 
de bună calitate ale planetei sunt 
tot mai mici. Apa trebuie preţuită 
şi protejată.

în această lumină, folosirea ali
mentelor de origine animală (în 
special a cărnii) constituie o ade
vărată risipă. Iată două exemple:

• pentru a produce 1 kg de car
tofi sunt necesari 2401 de apă, în 
vreme ce pentru a obţine 1 kg de 
came de vită este nevoie de nu mai 
puţin de 52.0001 de apă.

• pentru a se obţine doar 5 kg de 
came este nevoie de o cantitate de 
apă suficientă pentru a acoperi ne
cesarul unei familii pe un an întreg!

Pe lângă aceasta, creşterea ani
malelor duce la poluarea apelor. 
Părţi importante din cele peste 2 
miliarde de tone de deşeuri ani
male produse anual în lume ajung

în pânza de apă freatică sau sunt 
deversate direct în apele de su
prafaţă. Studiile au arătat că, pe 
plan mondial, poluarea apelor ca 
urmare a creşterii animalelor este 
aproape de două ori mai mare 
decât cea produsă de toate sursele 
industriale la un loc.

Suferinţa animalelor
De-a lungul timpului, oameni 

din toate culturile au ales să nu 
mai consume came, impresionaţi 
fiind de suferinţa pe care acest 
mod de alimentaţie o provoacă ani
malelor. Unul dintre aceştia a fost 
şi Pitagora - cel dintâi, se pare, 
care a articulat o filosofie a drep
turilor animalelor.

Chiar şi în cazul Ellenei White, 
acesta a fost argumentul care a 
facut-o să renunţe definitiv la came. 
Deşi începuse să promoveze vege- 
tarianismul încă din 1863, pe masa 
dânsei se mai putea găsi came din 
când în când, până în anul 1894. 
Scriind din Australia unor prieteni 
din SUA, dânsa povestea: „In 
clipa în care egoismul uciderii ani
malelor pentru satisfacerea gustu
lui pervertit mi-a fost înfăţişat de o 
femeie catolică, îngenuncheată la 
picioarele mele, m-am simţit ruşi
nată şi îndurerată. Am văzut lucrurile 
într-o nouă lumină şi am spus: "Nu 
voi mai fi clienta măcelarilor. Nu 
voi mai pune pe masa mea carnea 
animalelor moarte’" (Scrisoarea 
73a din 1896, citată de F.D. 
Nichol, în Ellen White and Her 
Critics).

Acesta este un domeniu pe care 
adventiştii, în general, l-au ocolit. 
Să nu uităm însă că animalele se 
aseamănă cu noi în câteva privinţe 
importante: simt durerea, 
ataşamentul, comunică şi trăiesc 
teama.

Nu putem ocoli acest aspect cu 
atât mai mult, cu cât, în vremurile 
noastre, animalele nu suferă doar 
în momentul în care li se ia viaţa. 
Nevoia de came a condus la crearea 
de ferme speciale pentru animale 
şi păsări, în care condiţiile de trai 
sunt mai aspre decât într-o închi
soare. Păsările din fermele avicole 
sunt crescute în nişte colivii în care 
nu au loc nici să-şi întindă aripile.

(continuare în pag. 18)
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Scrisoare din Diaspora
n asemenea titlu mi s-ar 
fi părut posibil, cu un 
an în urmă, deasupra 
oricărei semnături, mai 

puţin a mea. Acum sunt ceva mai 
„pregătit" să accept chiar imposi
bilul şi să-I recunosc lui Dumnezeu 
şi acest atribut de „Domn al im
posibilului" . Sper ca titlul acestei 
scrisori să nu deruteze (încă) pe ni
meni; apartenenţa mea la Diaspora, 
chiar dacă este foarte plăcuta şi 
folositoare, este totuşi temporară.

Am citit zilele acestea cu in
teres, aş putea spune cu pasiune, o 
scrisoare adresată Diasporei. Am 
desluşit mai întâi planuri de acţiune 
evanghelistică, pe care le doresc 
binecuvântate şi pline de succes.
In al doilea rând, am auzit (tot 
desluşit) rugămintea macedoneană 
(Fapte 16,9). Aş spune că e mai 
mult decât rugăminte sau strigăt, e 
o ocazie unică, fără precedent şi, 
mă tem, o spun cu strângere de 
mimă, fără şansa de a mai fi 
întâlnită a doua oară în viaţă.

Asemenea votului de nazireat 
care le oferea israeliţilor (laicilor) 
accesul la experienţa unei consa
crări în slujba Domnului, asemănă
toare consacrării preoţeşti, răspun
sul la această chemare-ocazie 
este legat de renunţări şi jertfă.

Comunitatea noastră (Melrose 
Park, Chicago), deşi nu prea mare 
(65 de membri) şi împovărată de 
cheltuielile de existenţă şi studiu la 
Andrews University pentru fa
milia noastră (până acum peste 
20.000 dolari), şi-a propus ca, spre 
sfârşitul campaniei de evanghelizare 
anunţate, să participe cu fonduri 
pentru achiziţionarea unui teren

Fr. Petre Danci urm ează cursurile 
Universităţii Andrews, în virtutea unui 
acord între Uniunea Română şi Comuni
tatea română Melrose Park (Chicago) 
împreună cu Conferinţa Illinois, care 
asigură fondurile necesare. Pe durata stu
diilor, fr . Danci păstoreşte comunitatea  
Melrose Park.

Petre Danci

sau a unei case pentru o comuni
tate nou înfiinţată. Dar până 
atunci, acceptaţi, vă rog, gândurile 
de mai jos, adresate tuturor celor 
ce vor „ieşi" asemenea Semănă
torului din Matei 13,3.

Chemarea şi trimiterea ne con
fruntă cu o realitate contradictorie, 
paradoxală. Biserica este alcătuită 
din cei ce răspund chemării, ies 
din lume, se despart de ea. în 
acelaşi timp, bisericii i-a fost 
încredinţată misiunea de a vesti 
Evanghelia lumii; prin urmare, i se 
cere să se întoarcă la ea. Avraam 
este chemat să iasă din Ur pentru a 
fi trimis într-un Canaan în care 
nelegiuirea ridicase cetăţi precum 
Sodoma şi Gomora. Domnul Hris- 
tos chema oameni pe care îi pro
voca la despărţire categorică de 
lume şi tot El este Acela care îi 
trimite „ca pe nişte oi în mijlocul 
lupilor" (MaL 10,16), aşa cum a 
fost trimis El însuşi de către Tatăl 
în lume (Ioan 17,18). Viaţa 
bisericii este marcată de această 
tensiune continuă dintre despărţire 
şi trimitere la propovăduire.

Am selectat din Noul Testa
ment două situaţii care conţin acest 
paradox şi cred că ele ne pot ajuta 
să tragem concluzii folositoare.

Mai întâi, „pescuirea" din 
Luca 5,1-11 al cărei rezultat 
„minunat" intenţionează să-l 
obţină fiecare dintre noi. Versetul 
3 ne spune că, după ce S-a urcat 
în corabia lui Simon, Domnul Hris- 
tos „l-a rugat s-o depărteze 
puţin de ţărm ... şi învăţa pe 
noroade din corabie".

Propovăduirea care îşi 
propune să lumineze mai întâi, şi 
apoi să cheme, este guvernată la 
Domnul Hristos de un principiu pe 
care l-aş numi al accesibilităţii. 
Corabia este aproape de ţărm, ţine 
cont de realităţile de la ţărm şi,

prin urmare, vesteşte o Evan
ghelie vie, practică, semnificativă, 
relevantă, pentru cei ce trăiesc în 
mijlocul acestor realităţi.

După propovăduire, „când a 
încetat să vorbească, a zis: 'Depăr
tează-o la adânc şi aruncaţi-vă mre
jele pentru pescuire’" . Deşi în 
experienţa propovăduiţii biserica 
trebuie să se afle foarte aproape de 
ţărm, în experienţa vieţuirii ea tre
buie să fie regina apelor adânci, 
promotoarea standardelor înalte, 
păstrătoarea unei linii de demar
caţie inconfundabile. Remarcaţi, 
desigur, faptul că Domnul Hristos 
nu recomanda pescuitul în preaj
ma ţărmului, vizat doar de aceia 
care au ustensile scumpe şi vor să 
le expună privirii sau se relaxează, 
„omorându-şi“ timpul liber.

Pescuitul adevărat nu este 
rezultatul modului în care vorbeşte 
biserica, ci al felului în care 
trăieşte ea. Deoarece vrem să 
desprindem principiul despărţirii 
din cea de-a doua situaţie (Matei
10,16), reţinem aici că despăr
ţirea rezultă din consacrare, din su
punerea deplină chiar şi atunci 
când nu există argument pe 
măsura înţelegerii judecăţii 
omeneşti (Luca 5,5); iar această 
consacrare nu este dirijată de 
păreri omeneşti, ci de „Cuvân
tul T ău " . Ni se cere, prin ur
mare, să fim nu doar propovă
duitori ai Cuvântului, ci şi trăitori 
ai lui.

Trimiterea din Matei 10,16 ne 
confruntă cu un paradox şi mai 
puternic. „Păstorul cel bun" îşi 
trimite oile în mijlocul lupilor. 
Această trimitere şi modul în care 
este ilustrată ea acordă o semni
ficaţie practică Evangheliei 
despărţirii. Oaia şi lupul repre
zintă două realităţi antagonice in
confundabile, dar ele ne ilustrează 
principiul despărţirii, care este 
atracţia.
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E un principiu care vorbeşte 
împotriva acelor despărţiri reali
zate prin bariere sau ziduri. Aici 
este vorba de o despărţire cate
gorică, operată de diferenţa de 
esenţă, de natură, dar este o 
despărţire în care nu este loc pen
tru indiferenţă, exclusivism sau 
agresivitate. Oaia nu va fi nici
odată agresivă. Chiar dacă va fi 
agresată, nu va apela la forţă nici 
măcar în autoapărare. în prezenţa 
ei, lupul nu se va simţi nici 
acuzat, nici complexat, ci doar 
atras în mod irezistibil.

Aşa cum spuneam, 
despărţirea este evidentă, incon- 
fundabilă, dar nu este determinată

Cu ocazia trimiterii 
celor doisprezece 
apostoli, Domnul 
Hristos foloseşte 
doar patru cuvinte 
pentru a sintetiza 
mesajul lor.

de o altă doctrină, ci de o altă 
viaţă. Iar această viaţă este moti
vată şi guvernată de acelaşi prin
cipiu care L-a determinat pe Tatăl 
să-Şi trimită Fiul în lume: e 
dragostea. Aceasta este o 
despărţire care niciodată nu face 
prozeliţi, ci doar ucenici sau 
urmaşi ai Celui ce este Iubire.

Intr-o scrisoare, Ellen White re
latează despre discuţia avută cu Al- 
bert Vuilleumier care „dorea să 
ştie cum trebuie prezentat 
adevărul la intrarea în câmpuri 
noi“ .

„I-am spus că planul cel mai 
bun şi mai de dorit este să stăru- 
iască asupra subiectelor care vor 
trezi conştiinţa." După care sora 
White prezintă concret patru 
sfaturi:

a. „trebuie făcute eforturi spe
ciale pentru a veni mai aproape de 
inimile oamenilor",

b. „evitaţi criticarea altor 
biserici11,

c . ,; formulaţi şi prezentaţi 
adevărul aşa cum este el în Isus“ ,

d. „stăruiţi mult asupra nevoii 
de evlavie practică".

îmi amintesc de ocaziile de 
evanghelizare la care am participat 
alături de dv.; îmi amintesc de 
grija mea sau sfaturile acelora 
care îmi atrăgeau atenţia asupra 
nevoii de a sublinia deosebirea 
dintre „noi“ şi „ei“ , o deosebire a 
crezului sau a dogmei (în timp ce 
„ei" ne acuzau de lipsa unei 
deosebiri reale). Se pare că doar a 
mânca deosebit şi a avea „o zi de 
odihnă deosebită" nu atrage pe ni
meni. E nevoie nu doar să stăm 
în staulul oilor sau să ne hrănim 
cu mâncarea lor (şi caprele trăiesc 
la fel), e nevoie să ne deosebim 
prin faptul că îl urmăm pe Păstor, 
că îi cunoaştem şi-I ascultăm 
glasul. Trebuie să ne deosebim 
prin viaţa schimbată de prezenţa 
Lui, astfel încât, cu foamea lupu
lui, oamenii să ne apuce de poala 
hainei [neprihănirea Lui] şi să ne 
zică: „Vrem să mergem cu voi, 
căci am auzit [şi am văzut] că 
Dumnezeu este cu voi!" (Zaharia
8,23).

Să nu uităm că eşecul pro- 
povăduirii lui Lot în Sodoma s-a 
datorat faptului că a promovat o 
despărţire de tip „judecător" (Gen. 
19,9). El „s-a chinuit" în timp ce 
iubea lumea mai mult decât pe cei 
ce trăiau în lume.

Interesant este că, în Matei 10, 
cu ocazia trimiterii celor doispre
zece apostoli, după ce ni se spune 
că „le-a dat învăţăturile urmă
toare" (v. 5), Domnul Hristos 
foloseşte doar patru cuvinte 
(„împărăţia cerurilor este 
aproape") pentru a sintetiza mesa
jul, solia lor, în timp ce are 
nevoie de peste şapte sute pentru 
a caracteriza viaţa lor.

Asigurându-vă că ne rugăm 
pentru voi şi pentru succesul vos
tru, încheiem scrisoarea noastră 
din Diaspora cu îndemnul lui 
Pavel din Evrei 13,1: „Stăruiţi în 
dragostea frăţească" şi vă rog să 
citiţi cât se poate de des versetele 
12-21 din acelaşi capitol. „Vă 
rog, fraţilor, să primiţi bine acest 
cuvânt de sfătuire, căci v-am scris 
pe scurt" (Evrei 13,22).

SECOLUL XXI / urmare din pag. 16 
Puii crescuţi pentru came nu au 
parte de condiţii mai bune. Prin 
manipulări genetice şi prin hrănire 
excesivă, aceştia cresc în doar şapte 
săptămâni până la o greutate de 1,5 
kg. însă mulţi nu pot nici măcar să 
meargă sau doar să stea în picioare.

Probabil că vitelor le sunt rezervate 
cele mai crude condiţii. Viţeii de 
came sunt crescuţi în grajduri mici, 
în care nu au loc nid să se întoarcă. 
Aceasta le menţine carnea fragedă, 
pentru că muşchii le rămân nedez
voltaţi. în plus, dieta lor este con
cepută în aşa fel, încât devin 
anemici. în felul acesta, carnea are 
un aspect mai comercial. Nici 
vacile de lapte nu o duc mai bine.

Nu este de mirare că animalele 
care trăiesc în aceste condiţii artifi
ciale se plictisesc, sunt stresate şi 
devin agresive. Pentru a micşora 
riscul rănirii ca urmare a creşterii 
agresivităţii - lucru care ar aduce 
prejudicii comerciale - crescătorii 
obişnuiesc să ardă o parte a ciocu
lui atât de sensibil al puilor, să 
rupă coamele şi să castreze vitele - 
toate acestea fără nici un fel de 
anestezie. Nu mai vorbim de 
condiţiile chinuitoare de transport 
cărora aceste animale trebuie să le 
facă faţă.

Motivele pentru care cineva 
alege o dietă vegetariană pot fi di
verse. în general, noi, adventiştii, 
alegem acest mod de alimentaţie 
din considerente religioase şi de 
sănătate personală.

Ne gândim mai rar şi mai puţin 
la responsabilitatea pe care o avem 
faţă de mediul în care trăim. 
Sfârşitul de mileniu este însă un 
timp în care vegetarianismul 
devine tot mai mult o necesitate.

Dr. Michael Klaper afirma re
cent: „Durata de timp disponibilă 
pentru adoptarea schimbărilor ce 
pot salva rasa umană de autodis
trugere ar trebui socotită în luni, 
nu în ani. S-ar putea să avem la dis
poziţie mai puţin de 120 de luni, 
după care orice măsură va fi 
tardivă". Alţi autori sunt de părere 
că timpul pe care-1 avem este mult 
mai scurt. Nouă ne rămâne să 
alegem fie să devenim conducători 
în aceste schimbări, fie să riscăm 
ca ele să ne fie impuse.
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DECLARAJIA COMITETULUI UNIUNII BISERICII
CREŞTINE ADVENTISTE DE ZIUA A ŞAPTEA DIN
ROMÂNIA PRIVITOARE LA SERVICIUL MILITAR

Ca parte a bisericii mondiale a adventiştilor de 
ziua a şaptea. Biserica Creştină Adventistă de Ziua a 
Şaptea din România mărturiseşte aceeaşi credinţă şi se 
conduce după aceleaşi principii morale şi de or
ganizare ca şi biserica mondială. Ea consideră Biblia 
ca fiind Cuvântul lui Dumnezeu şi, deci, autoritatea su
premă în materie de credinţă şi de purtare.

Conform Bibliei, biserica recunoaşte că autorităţile 
civile sunt rânduite de către Dumnezeu ca să asigure or
dinea socială, să protejeze viaţa şi bunurile cetăţenilor, 
să garanteze respectarea drepturilor şi libertăţilor aces
tora. în consecinţă, aşa cum ne învaţă Sfintele Scrip
turi în Epistola către Romani 13,1-7, creştinii adven
tişti de ziua a şaptea declară şi manifestă loialitate faţă 
de ţară, respectă legile ei şi susţin autoritatea de stat în 
exercitarea atribuţiilor ei legitime. în acelaşi timp, ei 
mărturisesc că autoritatea şi legile lui Dumnezeu au 
prioritate faţă de autoritatea şi legile omeneşti.

Biserica adventistă recunoaşte că toate cele zece 
porunci ale Decalogului (Exodul 20,1-17) au o 
valoare permanentă şi sunt obligatorii pentru oricine, 
în orice timp şi împrejurări. în consecinţă, conform 
poruncii a şasea a Decalogului: „Să nu ucizi“ , ad
ventiştii au oroare faţă de război şi de vărsare de 
sânge şi se situează pe poziţia de a nu fi constrânşi să 
îndeplinească serviciul militar combatant. în schimb, 
ei sunt gata să îndeplinească serviciul militar ca ne
combatanţi, cu condiţia ca să li se permită să-şi res
pecte ziua de odihnă săptămânală, sâmbăta, conform 
poruncii a patra din Decalog.

In lumina celor de mai sus, conform tradiţiei ei is
torice, biserica se preocupă de îndrumarea tinerilor ad
ventişti, pentru a se califica în domenii care să le permi
tă să efectueze cu succes servicii umanitare, în cadrul 
serviciului militar necombatant, şi să-şi poată respecta 
ziua de odihnă săptămânală, conform Bibliei.

Poziţia de necombatanţă a adventiştilor de ziua a 
şaptea a fost recunoscută, rând pe rând, de către multe 
guverne din lume, la scurt timp după constituirea bise
ricii. Această atitudine a rămas aceeaşi până astazi. 
Acolo unde această poziţie nu a fost recunoscută, s-au 
produs abuzuri. Pentru a preveni pe viitor eventuale 
acte de persecuţie şi pentru a evita confuziile posibile 
printre membrii bisericii, afinnăm în mod oficial 
poziţia de i.eeombatanţă a conducerii bisericii noastre.

In timp ce poziţia generală a Bisericii Adventiste 
de Ziua a Şaptea este în favoarea necombatanţei, 
ţinând seama de complexitatea situaţiilor care pot să 
apară şi de imposibilitatea de a stabili în mod dog
matic ce trebuie să se facă în fiecare împrejurare, noi 
recunoaştem libertatea membrilor bisericii de a-şi 
îndeplini îndatoririle cetăţeneşti, după cea mai bună 
înţelegere pe care o au.

C om u n icat. La data de 
9 mai 19%, la sediul uniunii, 
a avut loc o întâlnire între 
fraţii: Adrian Bocăneanu, 
preşedintele uniunii, şi Aron 
Moldovan, secretarul aces
teia, pe de o parte, şi fraţii: 
Ioan Tomoiagă, preşedin
tele Uniunii Adventiştilor 
de Ziua a Şaptea - Mişcarea 
de Reformă, Trai an Crăcea 
şi Marin Barbu. vicepreşe- 
dintele’şi, respectiv, secre
tarul acesteia.

După ce s-au făcut pre
zentările, participanţii s-au 
informat reciproc cu privire 
la modul de organizare şi 
funcţionare al organizaţiilor 
respective.

S-a convenit să se orga
nizeze întruniri la care să par
ticipe câte o comisie reprezen
tativă din ambele părţi, înce
pând cu a doua parte a lunii 
septembrie a.c. Cu aceste 
ocazii, s-a hotărât să se discute 
probleme stabilite în comun.

Încurajăm frăţietatea să 
ne susţină prin rugăciuni, 
pentru ca aceste întâlniri să 
contribuie la proslăvirea lui 
Dumnezeu.

Cursuri d e  S ă n ă ta te  
Publică la Bucureşti.
Au fost reluate tratativele cu 
Universitatea Loma Linda 
pentru organizarea în ţara 
noastră, în sistemul cursu
rilor de vară, a unui curs 
care să se finalizeze prin 
acordarea titlului de Maşter 
in Public Health. Cursul se 
adresează în primul rând 
medicilor. Cu condiţia efec
tuării unor cursuri pregăti
toare, se pot înscrie pastori, 
profesori, etc. Este necesar 
cunoaşterea limbii engleze.

In med obişnuit, acest curs 
durează patru ani, cu sesiuni 
de patru-şase săptămâni în 
fiecare vară. Universitatea 
Loma Linda face eforturi 
pentru asigurarea resurselor 
financiare, aşa încât costul 
întregului program să nu 
depăşească 500 de dolari.

Persoanele interesate 
sunt rugate să se anunţe în 
scris la Departamentul de 
Sănătate al Uniunii, dr. Gily 
Ionescu.

în C a m b o d g ia  s e  
d e s c h id e  prima 
ş c o a lă  ad ven tistă . Cu
mai mult de cinci sute de 
studenţi adventişti în Cam
bodgia şi în condiţiile în 
care în cele mai multe şcoli 
din Cambodgia este obliga
torie participarea la cursuri 
sâmbăta, prin deschiderea 
primei şcoli adventiste, con
ducătorii adventişti locali 
satisfac o nevoie tot mai 
mult simţită, informează 
Reţeaua adventistă de ştiri a 
Conferinţei Generale.

Noua şcoală este situată 
la Phnom Penh şi are treizeci 
şi şapte de elevi înscrişi. Ea 
oferă programă pentru gră
diniţă şi clasele întâi şi a 
doua. Oficialităţi guverna
mentale din ministerele 
educaţiei şi religiei au par
ticipat la ceremonia de des
chidere, pe 23 noiembrie 
(1995).

Cel mai mare efort îl ne
cesită instruirea potenţialilor 
profesori pentru alte şcoli 
pe care liderii speră să le 
înfiinţeze în Cambodgia. în 
prezent, toţi profesorii tre
buie să fie instruiţi în alte ţări.

(Adventist Review, 29 febnuuie 1996)

O m em b r ă  din Florida 
îşi prezintă exp er ien ţa  
e i CU SIDA. Mii de
oameni au ascultat când An- 
gelia Diya, o membră în 
vârstă de 12 ani a bisericii 
adventiste Jupiter, din Flo
rida, s-a decis să vorbească 
în public despre lupta ei cu 
SIDA, spune Cindy 
Kurtzhals, director pentru 
comunicaţii al conferinţei 
Florida.

Anul trecut, ea a 
împărtăşit din experienţa ei 
pe canalul de televiziune 
CBS şi în revista Womert’s 
World. De asemenea, ea a 
mers împreună cu echipa de 
Baseball Giants, din San 
Francisco, la un eveniment 
consacrat strângerii de fon
duri', unde a vorbit la mai 
mult de 33.000 de oameni. 
Născută cu HIV, medicii au 
descoperit că Angelia are 
SIDA când avea ea doi ani
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ş i  jumătate. Angelia spune j 

ca i-a fost cel mai greu 
atunci când a făcut acest 
anunţ la televiziunea cu cir
cuit închis, din şcoala unde 
învăţa ea, spune Kurtzhals.

('Adventist Review. 28  m artie 1996) |

Biserica p ersoan e lor  
surde din Beiarus îşi 
d u b le a z ă  numărul d e  
mem bri. O biserică ad
ventistă nou organizată, 
care slujeşte persoane lip
site de auz, în Vitipsk, Be- 
larus, în fosta Uniune 
Sovietică, şi-a dublat 
numărul de membri, de la 
unsprezece la douăzeci şi 
trei într-un an.

(Adventist Review, 28  m artie 1996)

Un vis d e v in e  realitate  
în G u a d e lu p a . Când a 
devenit adventistă în 1991, 
în Guadelupa, Maria visa 
ca într-o zi să sponsorizeze
o serie de întâlniri de evan
ghelizare în oraşul în care 
locuia, în Guadelupa.

Acum două luni visul ei 
a devenit realitate şi două 
sute douăzeci de oameni au 
devenit adventişti.

Pentru a face rost de 
bani ca să ajute la susţinerea 
financiară a seriei, Maria a 
trebuit să vândă o parte din 
proprietatea ei. Iar singura 
condiţie pentru danii său a 
fost ca acelaşi evanghelist - 
Leslie MacMillan, direc
torul de comunicaţii al Di
viziunii inter- americane - 
să conducă seria, spune 
Daniel Carbin, preşedintele 
conferinţei Guadelupa.

Adventiştii din fosta  
Uniune S ov ietică  s e  
p r e g ă te s c  pentru stu 
dii b ib lice . Liderii ad
ventişti din Diviziunea 
Euro-Asia doresc să instru
iască pe 80% dintre membrii 
lor să predea studii biblice.
Ei speră că această instruire 
va încuraja cel puţin 30% 
dintre ei să predea studiile 
biblice, spune Ted N. C. Wil- 
son, preşedintele diviziunii. 
Aceasta va însemna o creştere

de la 18% a celor care au 
predat studii biblice în 1995.

Wilson spune că pre
darea studiilor biblice de 
către membri „este o 
adevărată minune, când ne 
gândim la prejudecata cul
turală a oamenilor din ţările 
predominant ortodoxe. Or
todoxia sugerează foarte 
puternic faptul că pastorul 
este singurul om calificat 
să-i pregătească pe oameni 
pentru botez“ .

Pentm a ajuta studiile 
biblice, o organizaţie ameri
cană a donat 300.000 de 
seturi de studii biblice în 
limba rusă. Dacă s-ar tipări 
în fosta Uniune Sovietică, 
fratele Wilson spune că 

; valoarea seturilor ar fi de 
200.000 de dolan.

(Adventist Review, aprilie 1996)

C um  în a in te a ză  Misi
u n e a  g lo b a lă  în Divizi
u n ea  inter-americană.
Dr. Pinocho este un medic 
din Uniunea mexicană de 
nord. El deţine şi conduce 
un spital cu treizeci de 

\ paturi. La o sesiune a con- 
j ferinţei, când n-a existat 

nici un buget pentru nu
mirea unui director pentru 
sănătate în cadrul con
ferinţei, dr. Pinocho şi-a 
oferit benevol serviciile. 
Astfel, în cursul săptămânii, 
îşi îngrijeşte pacienţii. Iar la 
sfârşit de săptămână 

| călătoreşte în conferinţă, 
îndiumând bisericile în 

j pricipiile sănătăţii şi con
ducând lucrarea sanitară.

Alicia Esteres este ingi
ner chimist. Ea a condus De
partamentul economic 
împreună cu o echipă de 
ingineri la Compania colum- 
biană a petrolului. Ea s-a 
hotărât să dea mărturie 
despre credinţa sa la locul ei 
de muncă. Până acum alţi 
cinci ingineri au primit solia 
adventistă, iar astăzi se 
închină împreună cu ea şi 
cu soţul ei în biserica lor lo
cală.

Thomas Carlisle este gu
vernatorul din Antigua şi 
diacon la Şcoala de Sabat în

biserica lui locală. Trebuia 
să primească titlul de cavaler 
de la Regina Elisabeta n, 
însă era o mică problemă. 
Ceremonia urma să aibă loc 
într-o vineri seara. Carlisle 
a înştiinţat-o pe regină că, 
deoarece vineri seara îi apar
ţine Domnului, el nu poate 
participa la ceremonie.

Nu a participat. Ceremo
nia a fost schimbată, iar astăzi 
el este Sir Carlisle. Mărturia 
lui este atât de importantă, 
încât, ori de câte ori el are 
audienţă la regină, toţi ştiu 
că Sir Carlisle este adventist 
de ziua a şaptea. In felul 
acesta solia adventistă a ajuns 
la regina Angliei prin fratele 
nostru din Inter-America.

Jose Lucardo este magis
trat în Venezuela, un 
judecător care a dorit să ia 
parte la Misiunea globală a 
bisericii. El s-a angajat să 
susţină financiar un grup de 
laici, care să lucreze într-o 
zonă în care nu sunt ad
ventişti, să înfiinţeze o 
comunitate şi să ajute astfel 
la stabilirea unei prezenţe 
adventiste.

Fitz Henry, evanghelis
tul nostru laic din Jamaica, 
a câştigat mii de oameni pen
tru Evanghelie în toată lumea, 
însă Fitz Henry este numai 
unul dintre mulţii voluntari 
din Jamaica, ce îşi oferă tim
pul pentru lucrarea Domnului.

Dr. Corona, din nordul 
Mexicului, a condus o echipă 
de laici în Viasordas, unde 
nu se făcuse nici o lucrare 
adventistă. Astăzi, acolo este
o comunitate, este construită 
biserică, este tot. Ei lu
crează în prezent pentru sta
bilirea lucrării în alte şapte 
regiuni în care nu se intrase.

Un tânăr voluntar Ma- 
ranatha din Republica Do
minicană ne-a ajutat să 
asigurăm clădiri pentiu 
biserici pentru miile de 
oameni care se alătură 
bisericii noastre. Când acest 
frate a văzut recunoştinţa 
oamenilor, i s-au umplut 
ochii de lacrimi şi a spus: 
„Niciodată nu am ştiut că 
misiunea noastră are o ase
menea influenţă".

Elsio Senior este con
structor care înfiinţează 
comunităţi. El construieşte 
biserici cu banii lui şi apoi 
se mută mai departe, ca să 
înceapă alta.

Aceştia sunt oamenii 
j  din Inter-America. Domnul 

binecuvântează slujirea 
credincioasă a poporul ui 
Său. (1srael Leito, preşedin
tele Diviziunii inter-ameh- 
cane, Adventist Review, 18 
ian. 1996).

Un pastor adventist  
e s te  scutit d e  serviciul 
militar în G recia .
Biserica adventistă din Gre- 

I cia a câştigat recent un 
| proces la Curtea Supremă 

împotriva refuzului minis-
I trului apărării de a-1 scuti pe 

Jannis Giantzaklidis, un pas
tor adventist de ziua a şap- 

| tea, de serviciul militar, 
j Acesta este al treilea proces
i pe care Ministerul Apărării
i  l-a pierdut în cinci ani con- 
| tra bisericii adventiste. Con- 
j form celor spuse de Herman 
j Smit, preşedintele bisericii 

adventiste de ziua a şaptea 
din Grecia, o declaraţie a 

| Sfântului Sinod al bisericii 
! ortodoxe din Grecia, adre

sată Ministerului Apărării, 
nu a fost susţinută de către 
Curtea Supremă. Cu toate 
acestea, Sfântul Sinod al 
bisericii ortodoxe din Gre
cia continuă să facă presiuni 
ca Ministerul Apărării să nu 
aplice legea în favoarea pas
torilor adventişti.

(EUD  News Items, 
26 aprilie 1996)

Drepturile minorităţilor 
re lig ioase  afirm ate d e  
că tr e  un reprezentant  
oficial p o lo n e z .  „Este în
interesul statului polonez ca 
drepturile minorităţilor, in
clusiv ale minorităţilor re
ligioase, să fie apărate şi 
afirmate", a spus secretarul 
de stat polonez, Dr. Grze- 
gorz Rydlewski, în timpul 
vizitei sale la Washington, 
pe 16 aprilie. El a afirmat 
importanţa recent adoptatei 
legislaţii cu privire la rela
ţiile dintre biserică şi stat
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pentru biserica adventistă 
de ziua a şaptea.

In 1995, parlamentul 
polonez a votat o lege prin 
care se recunoaşte statutul 
legal al bisericii în acea 
ţară. La sfârşitul anilor ’80, 
Dr. Rydlewsky a participat 
la elaborarea legislaţiei de 
principiu a relaţiilor dintre 
stat şi biserică în Polonia, 
care a stat la baza acor
durilor bilaterale dintre stat 
şi corpurile religioase indi
viduale. .

Rydlewski, în prezent 
secretarul Consiliului de 
Miniştri al Poloniei, cu 
ocazia unei vizite la Or
ganizaţia Naţiunilor Unite, 
la New York, s-a întâlnit cu 
oficialităţi de la sediul mon
dial al Bisericii adventiste 
de ziua a şaptea, Dr. B. B. 
Beach, director pentru 
relaţiile dintre biserici, şi 
Ray Dabrowski, director 
pentru comunicaţii. El a fost 
însoţit de Zbigniew Bylica, 
consilier al Consiliului de 
Miniştri. Dr. Beach a expri
mat aprecierea conducerii 
mondiale a Bisericii adven
tiste de ziua a şaptea faţă de 
adoptarea de către guvernul 
polonez a unei legislaţii 
cuprinzătoare şi avansate, 
care garantează libertatea re
ligioasă pentru adventiştii 
de ziua a şaptea, care sunt o 
biserică creştină minoritară 
în Polonia, ţară predomi
nant catolică.

(EUD News Items, 
26 aprilie 1996)

Tragedia lo v e ş te  p e  
un luptător al crucii. în
după-amiaza zilei de 7 fe
bruarie 1996, pe o stradă 
aglomerată din Guangzhou, 
China, Dr. Wilbur Nelson a 
murit după ce a fost lovit de 
un autovehicul.

Dr. Nelson a lucrat vreme 
de 46 de ani ca medic, edu
cator în domeniul sănătăţii, 
pastor şi evanghelist. împre
ună cu soţia sa, Dorothy 
Nelson, iar mai apoi cu fiii 
şi fiica lor, el a organizat 
aşa-numitele Health Expo 
în lumea întreagă. în cadrul 
campaniei conduse de Quiet

Hour în Bucureşti, în 1992, 
Wilbur s-a aflat pentru o zi 
la Bucureşti.

El a iubit China în mod 
deosebit. Vorbea curent 
limba mandarină şi avea o 
cunoaştere profundă a 
gândirii şi vieţii chineze, 
ceea ce îi permitea să abor
deze atât persoane din con
ducerea ţării, cât şi oameni 
de pe stradă.

Lucrarea misionară era 
un fapt zilnic de viaţă. Să • 
vorbească altora despre 
iubirea lui pentru Hristos 
era hrana lui zilnică. De 
multe ori putea fi auzit 
spunând: „Trebuie să 
găsesc sufletul meu pentru 
Hristos înainte de micul de
jun" sau „Astăzi am găsit 
pe cine să duc la Hristos". 
Familia Nelson va continua 
să ţină sus torţa slujirii în 
China prin programul 
Health Expo.

(Quiet Hour Echoes, aprilie 1996)

Tabără d e  vară. Tabăra 
de vară a evangheliştilor cu 
literatură (TAVEL) se va 
desfăşura intre 15 iulie şi 
15 septembrie 1996. Ce se 
oferă? Un peisaj încântător 
de munte, aer curat, linişte, 
tabără bine organizată, 
mediu sănătos, program di
vers, mişcare şi joc în aer li
ber, expuneri şi discuţii pe 
teme de actualitate, turnee 
alpine, Sabate de neuitat în 

| natură, zile de adevărată
i odihnă, recreere, părtăşie 

frăţească şi înviorare spiri
tuală. Cazarea va fi în cor
turi proprii sau ale taberei 
(în acest caz, vor fi corturi- 
dormitoare comune, separat 
pentru familişti, tete şi 
băieţi).

Costul va fi de 10000 lei 
de persoană pe zi, iar pentru 
copii preşcolari, 2000 lei/zi. 
Elevii, studenţii la zi, per
soanele fără venit, şomerii, 
pensionarii şi cei handica
paţi fizic beneficiază de o 
reducere de 40%. Colporto
rii şi angajaţii Editurii 
„Viaţă şi sănătate" au 
regim special. Plata va fi 
făcută cel mai târziu în ziua 
sosirii în tabără.

înscrieţi-vă cel puţin cu 
douăzeci de zile înaintea datei 
pentru care optaţi, trimiţând 
la Uniune, prin mandat poştal, 
un avans de 10000 lei, cu 
menţiunea „taxa de înscriere 
pentru TAVEL", şi o scri
soare care să conţină urmă
toarele date: 1. numele şi pre
numele; 2. vârsta; 3. adresa;
4. starea civilă; 5. numărul 
de zile şi perioada; 6. copia 
xerox sau numărul chitanţei 
de achitare a taxei de înscri
ere; 7. solicitaţi cazare sau 
veniţi cu cc*t; 8. copil de vârstă 
preşcolară; 9. intraţi în vre
una dintre categoriile de re
duceri arătate mai sus? Care?

Adresa: Uniunea de con
ferinţe (pentru Ciprian Vemi- 
ca), str. Plantelor 12, 70308 
- Bucureşti, OP 20, sect. 2. 
înscrierea se poate face şi 
telefonic la conferinţe, de
partamentul de publicaţii.

Slujirea bisericii prin 
curs d e  limba e n g le z ă .
Diviziunea Euro-Africa a 
oferit ocazia ca nouă an
gajaţi ai bisericii, şapte din 
România şi doi din Bul
garia, să participe la un curs 
de patra săptămâni, la Cole
giul Newbold, pentru a-şi 
spori cunoştinţele de limba 
engleză. în timpul şederii 
lor, angajaţii, între care au 
fost pastori, trei preşedinţi 
de conferinţă, directorul de
partamentului Educaţie, di
rectorul ADRA, secretarul 
şi trezorierul Uniunii române, 
au apreciat unanim şi plini 
de entuziasm timpul în care 
s-au aflat la colegiu. Nivelul 
bun de predare, atitudinea 
iubitoare, atentă, a profesorilor, 
atmosfera spirituală, bună
voinţa oamenilor de a împăr
tăşi din experienţa lor şi po
sibilităţile deosebite de docu
mentare oferite de biblioteca 
instituţiei au fost doar 
câteva dintre lucrurile pozi
tive pe care le-au exprimat 
membrii grupului înainte de 
plecarea lor. Cu toţii au 
spus că le-ar face plăcere să 
revină pentru a-şi spori şi 
mai mult cunoştinţele de 
limba engleză.

Aron Moldovan

Acordul între ADRA şi 
WFP asigu ră  a lim en te  
pentru mii d e  o a m en i.
Un acord pentru distribuirea 
a 31000 de tone de orez în 
Republica Democratică 
Populară Laos a fost semnat 
între biroul ADRA din Laos 
şi Programul Mondial pen
tru Alimentaţie (WFP), la 
15 martie 19%.

Orezul, în valoare de 
950000 de dolari, va fi dis
tribuit la aproximativ 75000 
de oameni, cu toţii din fa
milii de agricultori. întreaga 
cantitate de orez a fost ofe
rită de către guvernele din 
Japonia, Belgia, Australia, 
Canada şi Olanda prin WFP.

„Orezul este un aliment 
de larg consum în Laos. Dacă 
lipseşte orezul, oamenii 
aproape nu au ce să mănân
ce" , spune Todd Bruce, di
rector ADRA Laos. „Fără 
ajutorai din partea ADRA, 
aceşti oameni ar trebui să 
înceapă să-şi vândă anima
lele şi alte bunuri restrânse, 
ca să facă rost de bani pen
tru a cumpăra orez."

Localităţile de ia ţară 
sunt încurajate să înfiinţeze 
depozite de orez, din orezul 

j  oferit, aşa încât la următoarea 
j recoltă să se adauge 15%. 

Această creştere va con
tribui la siguranţa alimen
tară a localităţilor rurale în 
caz de inundaţii.

înainte de semnarea 
acestui acord, ADRA Laos 
a participat la alte trei proiecte 
de distribuire a orezului la 
familii de la ţară. Prin aceste 
trei proiecte, mai mult de 
8000 de tone de orez şi 17,5 
tone de orez de sămânţă au 
ajuns la 39325 beneficiari. 
Uniunea Europeană a con
dus unul dintre aceste 
proiecte anterioare, iar direc
torul Thomas Petracek a 
spus astfel: ,,'Mi-am dat 
seama de valoarea acestei 
distribuiri de orez când o fe
meie foarte în vârstă mi-a 
prins mâna cu amândouă 

. mâinile ei şi mi-a spus: ’Vă 
mulţumesc foarte mult, vă 
mulţumesc foarte mult’" .

(EUD News Items, 
26 aprilie 1996)

Curierul A dven tis t • Iunie 1996 21



Misionar în Filipine (2)

„Aici, în Filipine, soarele apune 
aproape invariabil la ora 18, indife
rent de anotimp... Fiind lângă Ecu
ator, toamna şi primăvara (in loc 
de iarnă şi vară, astfel că azi, 12 
aprilie, termometrul arată peste 35 
de grade la umbră... Mă simt perfect 
doar când mă aflu sub duşul rece. . 
încep să mă obişnuiesc şi cu orezul 
cel de toate zilele... Puzderia de 
fructe tropicale, cărora nu le pot 
găsi nici un nume pe limba mea, nu 
mi se mai par chiar de nemâncat. “

După două săptămâni de cufun
dare în modui de viaţă filipinez, 
mirările dintâi s-au risipit - doar 
ca să facă loc mirărilor şi descope
ririlor de profunzime. încet, încet, 
mi se desluşesc pârghiile nevăzute 
care propulsează biserica din Fili
pine într-o creştere formidabilă.

într-o zi, stăteam în faţa unui 
panou ce reprezenta dezvoltarea 
Misiunii Mindanao de sud.... In 
treacăt fie zis, panourile şi tablourile 
statistice sau prospective se găsesc 
pretutindeni, la toate sediile de con
ferinţe şi uniuni, şi sunt foarte pre
ţuite. Ele comunică oricui - cinstit 
şi transparent - toate datele la zi 
ale lucrării, oferind membrilor bise
ricii repere realiste şi promovând 
între lucrători o competiţie sfântă.

... De la 5.580  de membri în 
1965, când, din punct de vedere 
numeric, biserica din Filipine nu 
se detaşa prea mult de biserica din 
România, în numai treizeci de ani 
(1995), Misiunea M ndanao de sud 
ajunge la ... 71.000  de membri, o 
creştere de peste douăsprezece ori!

Dar care să fie secretul?
Tot vorbind cu fraţii, am început 

să-l desluşesc. Misiunea nu are 
decât treizeci şi patru de pastori de 
district şi câţiva lucrători biblici.
Cu totul, nu sunt mai mult de cinci
zeci! Este incredibil, însă tocmai 

'aici se află cheia de aur a creşterii 
oricărei biserici. Mai întâi, pentru 
că reversul pentru „pastori puţini"

Lucian Cristescu

(cam un pastor pentru o mie - o 
mie trei sute de membri) înseamnă 
„laici activi, mulţi şi bine pre
gătiţi" . în M siunea Mindanao de 
sud există peste trei mii de echipe 
misionare active, a câte şase-opt 
laici. Iar apoi pentru că, în faţa a 
douăzeci şi cinci de biserici (câte 
avea pastorul Abraham Quiamco 
în districtul Alabil, unde con
duceam evanghelizarea), pastorul 
nu-şi mai permite să facă... multe 
şi mărunte, din toate câte puţin, ci 
este nevoit să se concentreze asu
pra esenţialului: trezire spirituală, 
organizarea în grupe mici, instruirea 
celor capabili şi apoi crearea de 
planuri misionare concrete pentru 
fiecare echipă de membri activi, 
într-un cuvânt, pastorul se dedică 
rolului de conducător şi manager 
(inspiră, instruieşte, organizează şi 
supraveghează) şi mai puţin rolu
lui de producător (să ţină predici, 
să oficieze Cina sau să evanghelizeze 
personal). Această implicare a bise
ricii locale dezvoltă capacităţile şi 
autoritatea piezbiterilor şi slujbaşilor 
de toate categoriile. Biserica locală 
devine puternică, orientată misionar, 
cu iniţiativă şi cu resurse proprii 
de întreţinere.

Să vă ilustrez cele de mai sus prin 
câteva cazuri, aflate la întâmplare:

• într-o seară, pe când îmi aran
jam scena, am întâlnit grupul de 
nouă evanghelişti laici, desemnaţi 
cu lucrarea din casă în casă, în Alabil. 
De mult dorisem să-i cunosc! Fie
care avea o istorie entuziasmantă. 
Dintre ei, m-a impresionat un tată, 
Elişişimo, împreună cu fiul său 
de şaptesprezece ani, Tito Pinong- 
pong. Tatăl, un om fără şcoală, 
era un experimentat câştigător de 
suflete. In campania în curs lucra 
cu cincizeci de persoane, dintre 
care zece erau pregătite deja pen
tru botez.

„ ... Iar Tito vă ajută şi vă fură 
meseria, nu-i aşa?" - l-am întrebat 
eu.

„Nu", mi-a zis tatăl. „Fiul meu 
de mult lucrează singur."

De la nouă ani, băiatul lucrase 
deja cu succes ca un copil-predica- 
tor. La paisprezece ani intră în 
rândurile celor mari, conducând, 
până în prezent, douăzeci şi cinci 
de suflete la Hristos. Iar în cam
pania prezentă, pregătise deja trei
sprezece suflete pentru botez, mai 
multe decât tatăl său!

O, cât de mult aş dori şi eu ca 
fiul meu să mă urmeze şi să mă 
întreacă!

• Cyrus Rondael n-are decât 
douăzeci şi doi de ani şi face parte 
din mişcarea , ,0  mie de misionari 
pentru Hristos" (o mişcare de tine
ret pornită din Corea, în care băieţi 
sau fete, detaşându-se cu totul de 
alte preocupări, se dedică pentru 
un an întreg lucrării misionare în- 
tr-o zonă albă). Pentru vârsta lui 
are deja o experienţă remarcabilă. 
Anul trecut, lucrând în insula Ne- 
gros de vest, s-a confruntat cu de
monii. Două săptămâni s-a rugat 
pentru Nida Raminez, o femeie de- 
monizată, până la eliberarea ei. 
Nida este acum o membră credin
cioasă. Tot în insula Negros a trăit 
o aventură palpitantă. Pe când con
ducea o serie de prelegeri evanghe- 
listice, un beţiv, ce se considera 
catolic devotat, ajurat să-l omoare. 
L-a pândit câteva seri la rând, până 
când, odată, a reuşit să-i pună re
volverul la tâmplă şi să-l ia 
ostatec. Nu voia să-l lichideze, 
pur şi simplu, ca pe un asasin, ci, 
socotindu-se un răzbunător al drep
tei credinţe, voia să-i administreze 
mai întâi o judecată şi apoi să exe
cute condamnarea la moarte în 
mod ceremonios. Aşa că l-a tras 
la marginea pădurii, l-a pus în 
genunchi şi i-a recitat sentinţa:
„ .. .pentru înaltă profanare a
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Preasfântului Nume al lui Dum
nezeu şi a adevăratei credinţe 
creştine... “

„Mi-este îngăâuit, domnia ta, 
să mă apăr în faţa instanţei?" a 
întrebat smerit Cyrus, intrând în 
jocul beţivului.

„Păi..., desigur. Dă-i drumul!"
„Rog respectuos pe domnia ta 

să-mi arate în Sfânta Scriptură, pe 
care o slujeşti, care este fărădelegea 
mea, căci prizonierul tău este gata 
să mărturisească şi să se îndrepte" - 
i-a zis Cyrus, întinzându-i Biblia sa.

„Asta-i o Scriptură eretică, aşa 
ca tine" - răspunse răstit judele.

„Nu, domnia ta, este o Sfântă 
Scriptură catolică, după legea dom
niei tale. Rogu-te să mă judeci 
după ea ....“

Convingându-se că aşa stau lu
crurile, călăul îşi puse pistolul în 
brâu şi începu să cerceteze Cartea, 
cu amănuntul.

„M da... trebuie să scrie aici, 
în Lege... Negreşit că eşti vinovat!"

Văzându-1 că nu se descurcă în 
foile ei, Cyrus s- a oferit să-i deschidă 
la Cele Zece Porunci. Călăul începu 
să citească solemn, dar se poticni 
în porunca a doua.

„Va să zică: ’Să nu te închini 
la chip cioplit... ’ Hm ... Adică, 
cum vine asta? Nici tu lu’ Sfântu 
Anton, nici tu statuii Fecioarei??4

De pe genunchi, Cyrus a început 
să-i desfăşoare primul studiu biblic. 
Era clar că, înainte de a-1 împuşca, 
răzbunătorul trebuia să lămurească 
lucrurile cu icoanele, apoi cu 
Sabatul şi cu atâtea altele...

Din pădure, s-au mutat apoi în 
casa gazdei lui Cyrus ş i ... au con
tinuat o serie completă de semi- 
narii biblice. Evident că tot cu 
moarte s-a lăsat. Doar că moartea 
a avut loc... în apa botezului!

• Vicente dela Cruz şi prietenul 
său, Timothy Pableo, sunt doi 
ingineri din Alabil, amândoi de 
treizeci şi doi de ani. După o impli
care cu succes în campania de 
anul trecut (1995), când au condus 
o acţiune de tineret încheiată cu cinci
zeci şi patru de botezuri şi cu înte
meierea unei noi biserici în zona 
Spring, cei doi se decid să 
înfiinţeze o asociaţie misionară pe 
nume „Clubul misionarilor volun

tari" . îşi contactează prietenii şi-i 
convoacă „duminică dimineaţa la 
ora 5, în m unte". Muntele se află 
cale de un ceas de Alabil. Deşi e 
sezon ploios - e luna decembrie, 
1995 - opt membri fondatori se în
tâlnesc în munţi, pentru rugăciune, 
studiu şi plănuire minuţioasă a 
scopului şi strategiei Clubului lor.

De atunci încoace, în fiecare 
„duminică la ora 5 “ , misionarii se 
întâlnesc în munţi, pentru rugăciune, 
studiu şi plănuire. Anul acesta, în 
aprilie, clubul număra deja 
treizeci de membri, iar sufletele 
câştigate prin efortul lor organizat 
se ridicau la nu mai puţin de 
treizeci. Doar în patru luni! Câte 
un suflet de fiecare misionar!

Pentru că membrii Clubului îşi 
auto-finanţează proiectele, volun
tarii contribuie regulat cu o a doua 
şi, uneori, chiar cu o a treia zecime. 
Au mai plănuit să strângă fonduri 
ca să-şi finanţeze un evanghelist 
propriu, pe care să-l trimită în 
zona pe care vor s-o cucerească. 
Evident, Misiunea Mindanao de 
sud îi încurajează, citându-i în 
raportul evenimentelor evanghelis- 
tice de excepţie.

• De câteva ori am avut ocazia 
să strâng mâna noduroasă a sorei 
Shirley Rosa, de cincizeci şi cinci 
de ani. Văduvă cu patru copii 
mari, Shirley este femeia misionară 
tipică. Serioasă, dar sensibilă, dânsa 
se roagă zilnic aşa: „Doamne, ştiu 
că oile Tale ascultă glasul Tău. Te 
rog, condu-mă drept la e le ..." .

Zilnic, ea vizitează până la cinci
sprezece familii, şi întotdeauna ace
leaşi familii, pentru o perioadă de 
trei-patru luni. După ce tennină 
întregul set de studii biblice, Shir
ley caută alte familii. Te întrebi: 
Cum de are atâta timp femeia 
aceasta? Oare nu munceşte nimic? 
N-are nici o grijă?

Ehei, dragul meu, mai întâi, ea 
n-are televizor... Apoi, se scoală 
zilnic cel târziu la ora cinci şi se 
încadrează într-un program ordo
nat, care-i permite să facă mult. în 
al treilea rând, nici o vizită nu 
durează mai mult de treizeci şi 
cinci - patmzeci de minute, doar 
atâta cât să întreţină focul. Poate 
că te mai întrebi: De unde atâta

putere? Iată: femeia aceasta e con
sumată de dragostea de Dum
nezeu şi de dragostea pentru suflete. 
Dacă stai s-o asculţi, îţi povesteşte 
nenumărate experienţe extraordinare:

„Odată, mă aflam împreună cu 
alte două surori în oraşul Tampacan,
o localitate fără prezenţă adventistă. 
Misiunea Mindanao de sud mă ru
gase să iniţiez o acţiune pentru des
chiderea unui nou câmp misionar. 
Atunci când nu avem cunoştinţe 
cu care să începem studiile biblice, 
dăm 'serenade’. Adică mergem 
noaptea, pe la orele două-trei, la di
ferite case de necunoscuţi şi le cân
tăm sub fereastră imnurile noastre 
dragi. La noi, în Filipine, a primi 
’ serenade’ noaptea este o mare 
cinste. Oamenii ies la fereastră, 
se arată măguliţi şi uite-aşa se leagă 
prietenii pentru viitoarele seminarii 
biblice. In acea noapte alesesem, 
pentru început, o casă arătoasă, lo
cuită probabil de un om cu vază. 
Noi, cele trei, stăteam sub fereas
tră în întuneric, căutând cântecul 
pentru prima serenadă, în timp ce 
fredonam în şoaptă, ca pentru su
fletele noastre, imnul: ’Vino, Duh 
Sfânt, am nevoie de Tine!’

Deodată s-a întâmplat ceva 
neobişnuit, ceva extraordinar: o 
mulţime de voci s-au adăugat susu
rului nostru, cântând cu noi aceleaşi 
cuvinte şi umplând întunericul 
nopţii. Toată atmosfera vibra. Ime
diat, fereastra sub care stăteam s-a 
luminat şi s-a deschis. Oamenii au 
ieşit la geam şi ascultau uimiţi şi 
încântaţi muzica aceea cerească.
Iar noi eram doar trei femei cu 
voci slabe... O, cât de încurajate 
am fost de cântecul îngerilor! La 
numai patru săptămâni, familia 
aceea de buni catolici, sub fereas
tra cărora s-a petrecut minunea, a 
cerut botezul."

„Soră Shirley", am întrebat-o, 
„şi câte suflete zici că ai condus 
la H ristos?1

„Nu pot să spun... Nu le-am 
ţinut socoteala..

„Şi totuşi, mai mult sau mai 
puţin, cam câte s-ar aduna?"

După două secunde lungi de 
ezitare, a spus uşor: „Vreo două 
sute..."

(xa continua)
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| Sfârşit de cale
j  Magdalena Dumitrescu

într-o liniş
tită zi de 
Sabat, pe 1 
iunie 1996, 
multe sute 
de credin
cioşi ad
ventişti, din 
Bucureşti şi 
din provin
cie, au con-

i  dus-o la 
locul de odihnă vremelnică, din 
cimitirul evanghelic din Bucureşti, 
pe sora Magdalena Dumitrescu.

Născută la 12 septembrie 1933 
la Ploieşti, crescută la Bucureşti 
unde urmează şi şcoala, la pais
prezece ani primeşte botezul în 
comunitatea Labirint. Aici rămâne 
membră până la căsătoria cu 
tânărul pastor Nelu Dumitrescu 
(1957). Dumnezeu îi binecu
vântează cu patru copii, dar dânsa 
cuprinde în îmbrăţişarea ei ma
ternă multe mii de copii ai comu
nităţilor noastre, îngrijindu-se de

literatura pentru cei mici, cu preţul 
unor mari riscuri. Sub aparenţa 
unei firi blânde şi paşnice, ardea 
un foc sfânt pentru lucrarea lui 
Dumnezeu, care oţelea muşchii 
atinşi de o boală necruţătoare şi 
voinţa încercată în marile probe 
ale credinţei.

în ultimii ani, a dovedit aceeaşi 
tenacitate şi dăruire în interesul 
Asociaţiei soţiilor de pastori; 
apariţia la timp a periodicului 
„Soţia pastorului" se leagă de nu
mele ei.

Anul trecut, boala ei s-a agra
vat brusc. Cu momente de reve
nire, evoluţia spre sfârşit n-a putut 
fi oprită. în ultimele zile, moni
torul arăta o scădere a activităţii 
inimii, care a bătut ultima dată pe 
30 mai.

Potrivit speranţei advente, cor
pul ei a fost depus în pământ nu 
pentru nimicire, ci pentru păstrare, 
până în marea zi a învierii. „Căci 
dacă credem că Isus a murit şi a 

"înviat, credem şi că Dumnezeu va 
aduce înapoi împreună cu Isus pe 
cei ce au adormit în El“ (1 Tes. 4,14).

Pastor, llie Amariei
Fratele pastor pensionar llie 

Amariei, care a trecut la odihnă la 
data de 25 mai 1996, se născuse la 
24 iulie 1920, în comuna Mănăs- 
tireni (Botoşani).

A hotărât de timpuriu să-şi con
sacre viaţa ascultării de Cuvântul 
lui Dumnezeu şi a încheiat legămân
tul botezului în anul 1932. în anul 
1943 s-a căsătorit cu sora Hriţcu Ma- 
ria, căminul lor fiind binecuvântat 
cu trei copii.

Intrând în lucrarea Domnului 
în anul 1951, a fost întărit ca pas
tor al Evangheliei în anul 1955. Şi-a 
desfăşurat activitatea în diferite 
districte din Conferinţa Moldova.

Senin şi optimist, a traversat pe
rioade tulburi fără să-şi piardă 
încrederea, slujind după măsura 
darurilor primite şi cultivate acolo 
unde a fost trimis.

A împletit slujirea cu spiritul prac
tic ce l-a caracterizat, fiind de folos fră
ţietăţii în cele spirituale şi îndrumân- 
du-i în cele practice ale vieţii. După 
pensionarea sa în 1975, şi-a petrecut I 
ultima parte a vieţii în Constanţa.

Viorica Buda
Născută la 9 februarie 1931 în 

Pâncota, judeţul Arad, a fost 
botezată în 1986, fiind membră în 
comunitatea Măderat. Viaţa sa, 
marcată de compasiune, năzuinţă 
după cunoaştere, sinceritate şi 
spirit de dăruire, s-a curmat brusc 
la vârsta de şaizeci şi cinci de ani, 
lăsând un loc gol în familia ei care 
nu este adventistă.

înmormântarea a avut loc du
minică, 9 iunie 1996, la Pâncota.

Gheorghe Slăvescu
A încetat din viaţă fratele 

Gheorghe Slăvescu, prezbiter al 
comunităţii Nicolae Bălcescu, 
judeţul Constanţa. Fratele 
Slăvescu s-a născut la 8 martie 
1921, s-a căsătorit în anul 1942 cu 
Ioana Iordache, împreună cu care a 
avut trei fiice. Născut din nou prin 
puterea Duhului Sfânt, în anul 
1970, a fost un creştin statornic, iu
bind adevărul şi cultivând în viaţa

personală virtuţile creştine active.
A dobândit înţelepciune prin stu
diul Cuvântului şi, fiind chemat să 
slujească mulţi ani ca prezbiter în 
comunitatea locală, i-a slujit cu de
votament pe semeni, a zidit biserica 
Domnului, a lucrat cu plăcere şi cu 
abnegaţie pentru propăşirea cauzei 
Evangheliei. Şi-a încheiat aler
garea pe 23 februarie 1996, având 
speranţa întâlnirii cu Mântuitorul 
şi cu cei dragi la prima înviere!

Ştefan Nălucă
In ziua de 23 mai 1996, trece la 

odihnă fratele Ştefan Nălucă, mem
bru al comunităţii Dynamis din Bu
cureşti.

Născut la 1 ianuarie 1948 în 
Bucureşti, din familie de credin
cioşi adventişti, în anul 1980 îl 
alege personal pe Hristos, pe care 
îl reprezintă cu cinste în meseria 
de specialist în sculptura în lemn, 
cu ajutorul căreia a venit în contact 
cu oamenii din elita ţării. A înde

plinit slujba de prim diacon în 
comunitatea Dynamis, Bucureşti, 
dovedind hărnicie, corectitudine, 
sinceritate.

O suferinţă fizică i-a marcat ul
timii ani de existenţă.

A adormit în Domnul cu nădej
dea fericită a în-vierii. Familia şi 
comunitatea l-au condus la locul 
de odihnă temporară până în di
mineaţa învierii.

Ioana Mihalache
Născută la 12 iunie 1909 la Do- 

broteşti, Teleorman, a primit solia 
adventistă în anul 1938. Ca primă 
diaconeasă şi membră în comitetul 
comunităţii, a slujit cu dragoste, 
spirit de sacrificiu, îngrijindu-se de 
cei săraci şi fiind primitoare de 
oaspeţi. Şase dintre cei zece copii 
ai ei sunt în viaţă şi membri ai 
bisericii adventiste. A închis ochii 
în ziua de 11 februarie 1996, cu de
plina speranţă a mântuirii şi 
învierii prin Domnul Isus Hristos.
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